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II

INTRODUCERE

De departe cea mai amplă și sistematică scriere cunoscută a apostolului 
Pavel, epistola către Romani este capul de listă al epistolelor Noului 
Testament. Scrisă în 57-58 A.D., această epistolă, chiar dacă nu a 
fost prima din punct de vedere cronologic, a fost poziționată astfel 
în cadrul canonului nou testamental tocmai datorită conținutului  său 
capital, extrem de bogat și important.
Pavel a scris această epistolă fiind în Chencrea, portul de est al 
Corintului, spre sfârșitul celei de-a 3-a călătorii misionare, în timpul 
celor 3 luni petrecute în Grecia (Fapte 20:3). Se pare că ocazia a fost 
oferită de plecarea lui Fivi (diaconița) către Roma. Apostolul a folosit 
această ocazie pentru a se adresa credincioșilor din Roma pe care 
dorea mult să-i viziteze. Așadar, destinatarii epistolei sunt credincioșii 
(sfinții) din Roma, care se întâlneau în cadrul mai multor biserici 
găzduite în case. Aceștia proveneau atât dintre neamuri, cât și dintre 
evrei, chiar dacă se pare că neamurile aveau o pondere mai mare între 
destinatari (2:17; 11:13).
Se pot distinge câteva scopuri principale ale epistolei către Romani. 
Desigur, Pavel a dorit să-i informeze pe romani cu privire la intenția 
sa de a-i vizita (15:30-32). Dar dincolo de acest obiectiv, Pavel își 
propune o expunere amănunțită a Evangheliei harului (1:15) și aplicarea 
acesteia în contextul tensiunilor dintre iudei și neamuri. Astfel, a 
rezultat cea mai completă și complexă expoziție nou testamentală a 
învățăturii despre păcătoșenia omului și nevoia sa de neprihănire, dar 
și despre neprihănirea dobândită prin credința în Hristos, rolul Legii și 
trăirea sub har. Începând cu cap. 12, în stilul său caracteristic, Pavel 
trasează aplicații practice ce derivă din învățătura doctrinară exprimată 
anterior.



III

Acum, când stăm ca biserică în fața acestei cărți revelate de Dumnezeu 
prin Apostolul Pavel, să cerem har, înțelepciune și pricepere în 
înțelegerea ei. Să cerem o inimă smerită pentru a primi adevărul divin 
așa cum se cuvine, ca niște împlinitori cu fapta și nu ca niște ascultători 
uituci. Facă Dumnezeu ca acest studiu să fie un festin pentru sufletele 
noastre, o binecuvântare pentru creșterea și apropierea noastră de 
Dumnezeu!
noastre. Am fost creați să acționăm, să participăm. Sfântul Benedict 
spunea: roagă-te și lucrează. Cartea Neemia ne spune același adevăr.

  ---  Echipa pastorală a Bisericii Baptiste Bunavestire  București
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S1        CHEMAȚI DE DUMNEZEU

SÃPTÃMÂNA 1
Chemați de Dumnezeu

LUNI         
DOUĂ CHEMĂRI (I)                        

Romani 1:1-7

OBSERVĂ

Notează cele trei apariții ale expresiei „chemat/chemați”.

Care este scopul chemării lui Pavel?

MEDITEAZĂ

Introducerea epistolei către Romani (1:1-17) se remarcă prin amplitudinea 
deosebită a acesteia. Unii comentatori susțin că ar fi cea mai lungă introducere 
epistolară din acea perioadă. Încă din introducerea epistolei apostolul 
anticipează esența temei deosebit de importantă pe care urmează să o 
abordeze - Evanghelia lui Dumnezeu (vestea bună din partea lui Dumnezeu). 
Pavel se prezintă întâi de toate ca fiind rob al lui Iisus Hristos, evocând astfel 
imaginea robului care rămânea de bunăvoie în casa stăpânului său pentru a-l 
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sluji (Exod 21:2-6). În același timp, el este apostol chemat și pus deoparte 
pentru a vesti Evanghelia lui Dumnezeu. Întreaga epistolă este scrisă cu 
această autoritate delegată de Hristos. Pavel își ia în serios chemarea de a 
vesti Evanghelia despre care afirmă că este promisă prin profeți în Scripturi 
și are în vedere persoana lui Iisus Hristos, care întrunea atât succesiunea 
davidică, cât și statutul de Fiu al lui Dumnezeu prin învierea din morți. 
Astfel, scopul chemării lui Pavel este să conducă la ascultarea de Evanghelie 
pe toate neamurile (v. 5). Slujirea aceasta de apostol este considerată un har, 
un dar din partea lui Dumnezeu, pe care Pavel a căutat să-l prețuiască și să-l 
valorifice.

1 Corinteni
(15:9) Căci eu sunt cel mai neînsemnat dintre apostoli; nu sunt vrednic 
să port numele de apostol, fiindcă am prigonit Biserica lui Dumnezeu.

(15:10) Prin harul lui Dumnezeu sunt ce sunt. Și harul Lui față de mine 
n-a fost zadarnic, ba încă am lucrat mai mult decât toți, totuși nu eu, 
ci harul lui Dumnezeu, care este în mine.

Oricare ar fi specificul chemării noastre creștine aceasta trebuie să vizeze 
într-un fel sau altul vestirea Evangheliei lui Dumnezeu și constituie astfel un 
privilegiu. E important să fim conștienți de acest privilegiu și să răspundem 
printr-o atitudine de slujire motivată de recunoștință, așa cum vedem și în 
cazul lui Pavel. 

APLICĂ

Știi care este chemarea ta specifică? Ce daruri spirituale ți-a dat Dumnezeu 
prin Duhul Sfânt?
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S1        CHEMAȚI DE DUMNEZEU

Cum ai putea să-ți împlinești mai bine chemarea pe care o ai?

Marți         
DOUĂ CHEMĂRI (II)

Romani 1:1-7

OBSERVĂ

Notează ce afli despre destinatarii epistolei. Cum sunt descriși?

Care este chemarea destinatarilor (v. 6-7)?
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MEDITEAZĂ

Aflăm din versetul 5 că destinatarii epistolei sunt dintre neamuri, dintre cei 
la care a fost trimis apostolul pentru a predica Evanghelia. (Ulterior vom 
observa că Pavel se va adresa și evreilor (ex. Rom. 2:17)) Evanghelia lui 
Dumnezeu este pentru toate popoarele pământului, iar mesajul Evangheliei 
implică chemarea de a-L urma pe Hristos. Destinatarii epistolei erau deja 
credincioși, discipoli ai Mântuitorului. Ei mai sunt numiți preaiubiți ai lui 
Dumnezeu, care sunt chemați să fie sfinți. Indiferent de proveniența etnică, 
credința în Hristos ne aduce în familia poporului lui Dumnezeu, familia celor 
preaiubiți de El, răscumpărați în sângele lui Iisus. 
Dragostea mântuitoare a lui Dumnezeu nu poate fi meritată prin faptele 
noastre. Ea este darul divin dat oricui crede în Hristos. Ce mare har să putem 
beneficia de dragostea necondiționată a lui Dumnezeu, să putem fi preaiubiții 
Lui! (Rom. 5:8-10)
În același timp, apartenența la poporul preaiubit de Dumnezeu, care este 
sfânt, implică și o chemare la sfințire (Levitic 11:45). Adevărata cunoaștere 
a lui Dumnezeu totdeauna poartă trăsătura distinctivă a sfințeniei. 
Oricine spune că-L urmează pe Hristos este chemat la sfințire. Dragostea 
necondiționată a lui Dumnezeu este cel mai puternic factor motivant pentru 
sfințirea credinciosului (Romani 12:1).

APLICĂ

Mulțumește lui Dumnezeu pentru dragostea Sa, pentru că te poți numi 
preaiubitul/preaiubita Lui.
Ce domenii ale vieții tale au nevoie de sfințire? Roagă-te pentru creșterea 
ta în sfințire.
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S1        CHEMAȚI DE DUMNEZEU

Miercuri        
CREDINȚA NU POATE RĂMÂNE DOAR PRIVATĂ

Romani 1:8-10

OBSERVĂ

Notează motivul de mulțumire al apostolului.

Notează pentru ce se ruga Pavel.

MEDITEAZĂ

Credința stă la baza trăirii creștine. Atât rămânerea în învățătura lui Hristos, 
cât și trăirea pe baza acesteia, reprezintă exprimarea naturală a credinței. 
Pavel este recunoscător lui Dumnezeu pentru credința celor din Roma, care 
era cunoscută în tot imperiul. Aceasta era cunoscută datorită ascultării lor 
de învățătura lui Hristos (cap. 16:19). Împărtășind aceeași bucurie, Ioan scria: 

2 Ioan
(1:4) M-am bucurat foarte mult când am aflat pe unii din copiii tăi 
umblând în adevăr, după porunca pe care am primit-o de la Tatăl.
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3 Ioan
(1:3) A fost o mare bucurie pentru mine când au venit frații și au 
mărturisit că ești credincios adevărului și că umbli în adevăr.

(1:4) Eu n-am bucurie mai mare decât să aud despre copiii mei că 
umblă în adevăr.

Chiar dacă nu Pavel era cel ce vestise Evanghelia celor din Roma, credința 
lor aducea bucurie și recunoștință în rugăciunile lui. Astfel, credința sau 
necredința nu poate rămâne doar la nivel personal. Aceasta este totdeauna 
remarcată și aduce fie bucurie, fie întristare celor ce ne cunosc. 
Umblarea noastră în ascultare de Hristos va încuraja credința celor din jur, 
după cum neascultarea sau căderile noastre pot răni și întrista pe frații noștri.

 2 Corinteni 
(11:29) Cine este slab și să nu fiu și eu slab? Cine cade în păcat și eu să 
nu ard?

APLICĂ

Ce se vede cu privire la credința ta? Este aceasta o încurajare pentru cei ce 
te cunosc?
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S1        CHEMAȚI DE DUMNEZEU

Cum îngrijești de creșterea credinței tale? Spune o rugăciune pentru 
creșterea ta în credință.

Joi          
NECESITATEA PĂRTĂȘIEI

Romani 1:11-15

OBSERVĂ

Care este dorința aprinsă a  apostolului? (v. 11, 15)

Cum este descrisă perspectiva întâlnirii cu cei din Roma (v. 10)?



ROMANI 1:1-17           S1

8

MEDITEAZĂ

Credința creștină nu este niciodată ceva inert sau static, dimpotrivă, aceasta 
poate fi vulnerabilă, de aceea are nevoie de creștere și îngrijire continuă. 
Astfel, dorința lui Pavel, în acord cu chemarea sa apostolică, reflectă grija 
lui pastorală pentru creșterea lor. Un lucru foarte frumos se manifestă în 
cadrul acestei dinamici pastorale. Apostolul se vulnerabilizează și se include 
și pe sine între potențialii beneficiari ai părtășiei cu romanii. Părtășia creștină 
este totdeauna bidirecțională. Dătătorul devine receptor, și invers (Proverbe 
11:25). Scopul întrevederii cu destinatarii ar fi întărirea și îmbărbătarea 
laolaltă prin credința comun împărtășită, iar mijlocul este Evanghelia (v. 15). 
Astfel, rolul Evangheliei nu se încheie la mântuirea credinciosului, ci mesajul 
acesteia continuă să inspire, să hrănească și să consolideze viața noastră de 
credință. Orice învățătură sau practică creștină trebuie să reflecte esența 
Evangheliei lui Hristos.
Trăim vieți aglomerate în cel mai aglomerat oraș al țării. Părtășia cu frații ni 
se poate părea uneori greu de realizat în condițiile în care suntem tot timpul 
obosiți și în criză de timp. Dar oare nu avem și noi nevoie de întărire a credinței, 
de îmbărbătare? Să ne amintim despre importanța credinței noastre, să ne 
amintim să căutăm întâi Împărăția lui Dumnezeu și neprihănirea Lui (Matei 
6:33), să ne amintim că depindem inclusiv unii de alții în creșterea noastră 
spirituală. Oricât de aglomerată ar deveni viața ta, prețuiește părtășia cu 
comunitatea bisericii în care te-a pus Domnul. 

APLICĂ

Care este darul duhovnicesc pe care tânjești să-l oferi comunității sau 
grupului tău de părtășie? Care e datoria ce te presează cu privire la alții?
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S1        CHEMAȚI DE DUMNEZEU

Dacă nu ești parte a unui grup de ucenicie, decide să cauți un grup și să te 
integrezi în el. Roagă-te Domnului pentru călăuzire în acest sens.

Vineri         
EVANGHELIA ESTE PUTEREA LUI DUMNEZEU PENTRU MÂNTUIRE

Romani 1:16-17

OBSERVĂ

Cine poate fi mântuit prin credința în Evanghelie?

Ce revelație cu privire la neprihănire conține Evanghelia?
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MEDITEAZĂ

Unii consideră aceste versete ca fiind versetele cheie ale epistolei către 
Romani. Pavel se adresează credincioșilor din epicentrul politic, economic 
și filosofic al lumii de atunci. În acest context, mesajul simplu al Evangheliei, 
care vorbește despre cruce și despre un răstignit care a înviat, ar fi putut 
să pară simplist și rușinos în lumina complexității concepțiilor și filosofiilor 
vremii (Cap. 3:21-26; 1Cor 1:18). Totuși, Evanghelia, spre deosebire de orice 
alt mesaj, s-a dovedit a fi puterea lui Dumnezeu pentru mântuirea și sfințirea 
celor ce cred, indiferent de etnie. Simplitatea mesajului Evangheliei nu 
satisface cerințele arogante ale înțeleptului vremii, decât dacă acesta alege 
să se smerească în fața soluției alese de Dumnezeu. Dar cei ce se smeresc, 
acceptând Evanghelia, soluția lui Dumnezeu pentru mântuire, vor descoperi 
că în spatele simplității sunt o profunzime și o bogăție inimaginabilă a 
dragostei divine. Oricâte filosofii și ideologii nu a încercat omenirea de-a 
lungul mileniilor, niciuna nu a  dat răspunsuri satisfăcătoare întrebărilor sau 
nevoilor existențiale ale omului. Niciuna nu a putut oferi mântuirea sau 
transformarea pe care o oferă Evanghelia lui Isus Hristos prin credință. 
Conform Evangheliei, singurul mod în care omul păcătos primește starea 
de neprihănire este prin credință. Astfel, oricine crede este iertat de 
păcatele sale și socotit neprihănit (fără vină) înaintea lui Dumnezeu. Oricât 
de sofisticată ar deveni gândirea și filosofia vremii în care trăim, soluția lui 
Dumnezeu pentru mântuire rămâne aceeași - credința în Hristos. 

APLICĂ

Oare ai simțit vreodată jenă față de mesajul Evangheliei? Simți nevoia de 
a-l adapta trendurilor contemporane? Meditează la decizia lui Dumnezeu 
ne a ne mântui prin acest mesaj. Mulțumește lui Dumnezeu pentru darul 
Evangheliei lui Hristos.
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S1        CHEMAȚI DE DUMNEZEU

Cercetează-te și observă pe ce se bazează neprihănirea ta. Este ea bazată pe 
credința în Hristos?

Căci mie nu mi-e rușine de Evanghelia lui Hristos, fiindcă ea este 
puterea lui Dumnezeu pentru mântuirea fiecăruia care crede: întâi a 
iudeului, apoi a grecului; 17deoarece în ea este descoperită o neprihănire 
pe care o dă Dumnezeu prin credință și care duce la credință, după 
cum este scris: „Cel neprihănit va trăi prin credință.”

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Care sunt ideile care v-au atins inima cel mai mult din textul din 
săptămâna aceasta?

• Descrieți identitatea creștinului conform textului de săptămâna 
aceasta. Discutați în ce măsură vă este ușor sau greu să gândiți 
despre voi și despre alții în acești termeni? Ce v-ar ajuta să vă 
armonizați cu perspectiva lui Dumnezeu?

• În ce măsură v-ați confruntat cu situații în care ați simțit 
presiunea rușinii de Evanghelie? Cum ați procedat? Ce vă poate 
ajuta în astfel de situații?

• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 
specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 2
Starea omului alienat de Dumnezeu
Păgânismul

Luni          
PRIVIRE DE ANSAMBLU

Romani 1:18-32

OBSERVĂ

Cu ce idee începe Pavel acest pasaj? 

Observă în text cuvinte care arată argumentare, relații cauză-efect. De 
exemplu: fiindcă, de aceea, din pricina aceasta, etc.
Cu ce tablou se încheie acest pasaj? Cum crezi că se leagă de cuvintele cu 
care începe versetul 1?
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S2        STAREA OMULUI ALIENAT DE DUMNEZEU  |   PĂGÂNISMUL

MEDITEAZĂ

După secțiunea introductivă foarte bogată, Pavel începe să detalieze 
Evanghelia (vestea bună) lui Dumnezeu (Romani 1:1). Vom stărui însă 
împreună cu autorul, preț de câteva lecții, pe răspunsul la întrebarea: „De 
ce avem nevoie de o veste bună?” Această întrebare este esențială! Omul de 
astăzi este departe de a înțelege că universul nostru are o țesătură morală, 
etică. Dacă privim la discursul unor atei militanți vom vedea repede că 
această posibilitate este luată în derâdere și ridiculizată. Însă, Pavel insistă de 
la bun început să înțelegem vestea cumplită înainte de a înțelege vestea cu 
adevărat măreață a harului Său, așa cum spune el, Evanghelia lui Dumnezeu. 
Vom vedea deci, că atât păgânul care se tăvălește în noroi, moralistul, cât și 
iudeul religios sunt sub mânia lui Dumnezeu, deoarece problema fiecăruia 
este păcatul și în consecință, alienarea de Dumnezeu. Ne putem aduce 
aminte în acest context de pilda fiului risipitor și de fratele său mai mare. 
Amândoi, în realitate, sunt departe de tatăl lor.
La finalul secțiunii pe care o începem se va găsi concluzia: 

„Ce urmează atunci? Suntem noi mai buni decât ei? Nicidecum. 
Fiindcă am dovedit că toți, fie iudei, fie greci, sunt sub păcat” (Romani 
3:9).

Este important să observăm că stilul pe care Pavel îl folosește des în epistolă 
se aseamănă cu un dialog imaginar. În anumite situații, întrebările la care 
răspunde vor fi puse în clar, în alte ocazii acestea vor fi subînțelese din context.

APLICĂ

De ce crezi că alocă Pavel un spațiu așa mare ca să definească problema?
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Ce trăiri se nasc în tine când te gândești la faptul că Dumnezeu este sfânt?

Cum explici oamenilor care nu cred în Hristos că au o problemă?

Marți         
MÂNIA LUI DUMNEZEU

Romani 1:18

OBSERVĂ

Asupra cui se descoperă mânia lui Dumnezeu?
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S2        STAREA OMULUI ALIENAT DE DUMNEZEU  |   PĂGÂNISMUL

Ce anume declanșează mânia lui Dumnezeu?

Ce este înăbușit de nelegiuirea oamenilor?

MEDITEAZĂ

Astăzi trebuie să ne luăm timp să medităm la această frază care va fi dezvoltată 
și în următoarele pasaje în mai mare detaliu. 

Ce este mânia lui Dumnezeu?
Este reacția Sa la păcat, la rău, la tot ceea ce contravine perfecțiunii Sale 
morale (sfințeniei Lui).

Ce nu este mânia lui Dumnezeu?
Mânia lui Dumnezeu nu este o revărsare explozivă de sentimente și acțiuni 
declanșate de frustrare. Multe caricaturizări ale mâniei lui Dumnezeu 
pornesc de la o asemănare cu manifestările - câteodată sălbatice - ale omului 
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dezlănțuit (de exemplu: zeii grecilor).

Cine face obiectul mâniei lui Dumnezeu?
Pavel arată că noi, oamenii, suntem vizați. În alte locuri din Scriptură pot 
apărea și alte elemente ale creației lovite de mânia Sa (vezi Apocalipsa), dar 
Pavel (Scriptura în general) vorbește cu precădere de destinul nostru.

Ce declanșează mânia lui Dumnezeu?
Necinstirea lui Dumnezeu și nelegiuirea oamenilor, care au ca efect 
sufocarea adevărului. Cineva ar putea întreba: de ce este Dumnezeu atât 
de „obsedat” de cinstire? Nu seamănă aici cu acei lideri care își fac un cult 
al personalității? Răspunsul este că Dumnezeu ne dorește binele suprem, iar 
binele suprem este El Însuși. Vom vedea cum Pavel va dezvolta în continuare 
efectele fugii de Dumnezeu. 

Cum se manifestă mânia lui Dumnezeu?
Sunt cel puțin două aspecte prezentate în pasajele ce vor urma: în prezent 
prin efectele dezastrului moral și ale dezumanizării, iar în viitor prin judecata 
dreaptă a lui Dumnezeu.

APLICĂ

Ce te neliniștește când meditezi la mânia lui Dumnezeu?
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S2        STAREA OMULUI ALIENAT DE DUMNEZEU  |   PĂGÂNISMUL

Cum înțelegi necesitatea mâniei lui Dumnezeu pornind de la ce cunoaștem 
despre El?

Cum putem împăca afirmația „DUMNEZEU este dragoste” cu mânia lui 
Dumnezeu?
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Miercuri        
REVELAȚIA NATURALĂ

Romani 1:19-20

OBSERVĂ

Ce învățăm despre Dumnezeu din versetul 19? 

Care sunt sursele cunoașterii lui Dumnezeu din versetul 20?

 

MEDITEAZĂ

Acest pasaj este un „textus classicus” pentru ceea ce teologii numesc revelația 
naturală a lui Dumnezeu. Termenul acesta reflectă realitatea că Dumnezeu a 
făcut creația inteligibilă așa încât, observând și meditând la universul în care 
suntem, să învățăm ceva despre El și despre lumea în care suntem.
Astfel, textul ne spune că Dumnezeu se revelează în creație (este inițiativa 
Sa), că noi avem capacitatea în noi de a înțelege nu doar legile universului (și 
acest fapt este o minune), ci și să deducem adevăruri importante despre El.
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Dintre acestea, Pavel enumeră: însușirile nevăzute (perfecțiunea Sa dincolo 
de ce pot vedea ochii, natura și caracteristicile Sale invizibile), puterea 
Lui veșnică și dumnezeirea Lui (faptul că este diferit, transcendent, peste 
înțelegerea noastră, suveran și de o putere care nu poate fi măsurată).
Toate acestea sunt întipărite în „lucrurile făcute de El”. Și tocmai din această 
cauză, chiar și păgânii, nu se pot dezvinovăți. 
Această realitate a creației „mărturisitoare” este prezentă și în Psalmi. Citiți 
Psalmul 19, iar apoi felul în care Pavel repetă ce scrie în Romani auditoriului 
din Areopag (vezi Fapte 17:22-27).

APLICĂ

Oprește-te și închină-te pentru faptul că Dumnezeu nu este o ființă ascunsă, 
ci „nu este departe de fiecare din noi”.
Ce aspect al creației te învață ceva despre Dumnezeu?
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Joi          
IDOLATRIA

Romani 1:21-23

OBSERVĂ

Notează acțiunile (sau lipsa lor) făcute de cei care au acces la revelația 
naturală (ce au făcut sau ce nu au făcut).

Care sunt consecințele evidențiate în text?

MEDITEAZĂ

Pavel ne spune că revelația naturală ne învață multe despre Dumnezeu așa că 
nu ne putem dezvinovăți, nici noi, nici păgânii (sau așa cum se exprimă John 
Stott: „societatea depravată a neamurilor”) și detaliază de ce. Astfel, el va 
arăta că înstrăinarea de Dumnezeu și refuzul de a acționa pe baza revelației 
duc la și mai multă îndepărtare, întuneric și împietrire. Dar, deoarece omul 
este o ființă religioasă prin definiție, îl va înlocui pe Dumnezeu cu altceva 
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(idolatrie). Argumentația este aproape matematică: 
În ciuda revelației,
nu I s-au închinat lui Dumnezeu, 
nu I-au mulțumit,
s-au dedat la gândiri deșarte.

Rezultă: Inima lor s-a întunecat (dacă lumina care este în tine este întuneric, 
cât de mare trebuie să fie întunericul acesta! (Matei 6:23)
S-au fălit că sunt înțelepți (paralelism cu punctul c. de mai sus)
Rezultă: Au înnebunit
și-au creat dumnezei proprii, înlocuind măreția divină a lui Dumnezeu cu 
imagini din creație (idolatrie)
Înțelegem din acest pasaj ce important este să răspundem și să ne însușim 
revelația pe care am primit-o prin Sfintele Scripturi. Răspunsul corect la ce 
ne spune Dumnezeu despre El este închinarea. Astfel, închinarea autentică 
ne va feri de idolatrie. (Vezi și Ioan capitolul 4)

APLICĂ

Cum ai explica unui interlocutor importanța revelației din Scriptură?
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Ce forme ia închinarea ta ca rezultat a ceea ce ai învățat despre Dumnezeu 
din Biblie? 

Ce te ajută să înveți să te apropii cu mai multă autenticitate de Dumnezeu și 
să nu îți croiești proprii idoli?

Vineri         
CONSECINȚELE IDOLATRIEI

Romani 1:24-32

OBSERVĂ

Caută și subliniază expresiile care conțin „i-a lăsat”.
Care sunt cauzele acestei abandonări?
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MEDITEAZĂ

Idolatria are consecințe. Expresia pe care o folosește Dumnezeu în Exod 
34:16 (ca nu cumva să iei din fetele lor neveste fiilor tăi, și astfel, fetele lor, 
curvind înaintea dumnezeilor lor, să târască și pe fiii tăi să curvească înaintea 
dumnezeilor lor.) are o conotație sexuală, deoarece idolatria duce, asemenea 
prostituției, la dezumanizare, fiind chiar un apogeu al autodistrugerii.
Pavel arată că poftele care au preluat controlul vieților în care Dumnezeu este 
înlocuit sau desconsiderat duc la o mutilare a ființei umane prin necinstirea 
trupului (perversiuni), homosexualitate și o corupere a minții, astfel încât 
busola morală este complet compromisă și nu doar că omul este el însuși 
plin de orice fel de nelegiuire, dar ignoră voit propria conștiință și găsește 
de cuviință să corupă și pe alții sau să caute compania acelora care trăiesc în 
aceeași mocirlă morală. Răul devine molipsitor. Revolta față de Creator este 
fățișă. Răul este definit ca bine.
Aceste consecințe ale idolatriei (autodistrugere, dezumanizare) sunt o primă 
manifestare a mâniei lui Dumnezeu.

APLICĂ

Cum te simți în prezența celor care bârfesc? 

Sunt mândria și lăudăroșia (sau minciuna, lipsa de milă, invidia) probleme 
atât de grave încât să fie puse pe aceeași listă cu uciderea? Explică.
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Pot pornirile răutăcioase să distrugă o comunitate, un grup mic, prietenii? 
De ce?

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Discutați despre dificultatea înțelegerii mâniei lui Dumnezeu 
de către semenii noștri. Cum se împacă mânia și dragostea Sa?  
Care sunt cauzele? De ce este esențial să avem o bună înțelegere 
a acestui adevăr? 

• Sunt elemente din pasajul 29-31 pe care ar trebui să le mărturisiți 
și să fiți eliberați?

• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 
specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 3
Starea omului înstrăinat de Dumnezeu
Moralistul și Iudeul

Luni          
OMUL ȘI REFLEXUL MORAL

Romani 2:1-3

OBSERVĂ

Ce este diferit la modul de adresare a lui Pavel? La ce persoană vorbește în 
pasaj?

Ce cuvânt se repetă în text?

MEDITEAZĂ

Chiar dacă omul se bălăcește în mocirlă morală sau este la nivelul unui 
standard etic acceptabil social, cu atât mai mult, dacă se situează în ochii lui 
sau și ai altora pe o treaptă morală superioară, nu-și poate suprima reflexul 
de a emite judecăți morale. 



  ROMANI 2:1-29          S3

26

Pavel se folosește de această realitate pentru a arăta că prin simplu fapt că îi 
judecăm pe alții ne condamnăm și pe noi. Prin adresarea la persoana a doua 
se începe un dialog care are menirea de a trezi conștiința interlocutorului.
Putem observa că se repetă intens cuvântul „judecată” în diverse forme. 
Argumentația este foarte logică: 
Tu îi judeci pe alții pentru comportamentul X;
Tu însuți manifești comportamentul X;
Rezultă: te condamni tu pe tine;
Știm și că Dumnezeu judecă comportamentul X (conștiința ne spune că este 
corect așa);
Rezultă: și tu ești sub judecata lui Dumnezeu.

APLICĂ

A uita harul este foarte ușor, pentru că ne vedem superiori moral semenilor 
noștri. Ce faci ca să rămâi ancorat și dependent de bunătatea lui Dumnezeu 
manifestată prin har față de noi?

Cum te ajută textul în discuțiile cu prietenii tăi înclinați spre moralism?
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Marți         
MÂNIA LUI DUMNEZEU ȘI JUDECATA FINALĂ

Romani 2:3-10

OBSERVĂ

Ce cuvânt se repetă de trei ori?

Privind la versetele 3-4, ce fel de propoziții folosește Pavel? (interogativă, 
enunțiativă, imperativă).

Care sunt alternativele puse în fața interlocutorului în versetele 3-4?
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MEDITEAZĂ

Am văzut mai sus că o manifestare a mâniei lui Dumnezeu este abandonarea 
oamenilor care astfel se scufundă în dezumanizare. Pavel revine în acest pasaj 
cu a doua manifestare a mâniei lui Dumnezeu, și anume judecata (judecata 
finală).
La început sunt trei întrebări cu o puternică tentă retorică:

Crezi că poți scăpa de judecata lui Dumnezeu? 

Disprețuiești harul, sau bunătatea, bunăvoința lui Dumnezeu? (vom reveni 
asupra acestui punct)

Nu înțelegi că harul te îndeamnă la pocăință?

În Exod 34:6-7 Dumnezeu se caracterizează pe Sine cu cuvinte care vor 
deveni fundamentul descrierii Sale în Vechiul și Noul Testament. 

„Și Domnul a trecut pe dinaintea lui și a strigat: „Domnul Dumnezeu 
este un Dumnezeu plin de îndurare și milostiv, încet la mânie, plin de 
bunătate și credincioșie, care Își ține dragostea până în mii de neamuri 
de oameni, iartă fărădelegea, răzvrătirea și păcatul, dar nu socotește 
pe cel vinovat drept nevinovat, și pedepsește fărădelegea părinților 
în copii și în copiii copiilor lor până la al treilea și al patrulea neam!" 

Pavel întreabă (vezi punctul b. de mai sus) interlocutorul său imaginar: ce fel 
de Dumnezeu ai tu? Nu înțelegi inima plină de har a lui Dumnezeu?
Iar apoi amendează o posibilă replică: dacă El a fost bun cu mine până acum 
înseamnă că este de acord cu viața mea. Nicidecum, harul și bunătatea Lui 
ne îndeamnă la întoarcerea la El, la pocăința de păcatele noastre. La acest 
îndemn unii se vor pocăi, iar unii se vor împietri în nepocăință.
Nu cumva în descrierea care urmează în versetele 5-10 Pavel argumentează 
în favoarea mântuirii prin fapte? (v. 6 și 10)
Răspunsul nostru este că: 
Fapta despre care vorbește în primul rând Pavel este pocăința față de 
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Dumnezeu (FA 20:21). Așa că, diferența între cele două grupuri nu sunt 
faptele, ci pocăința. 
Faptele demonstrează realitatea spirituală a unei persoane. Mai precis, 
faptele despre care vorbește Pavel sunt în v. 7: căutarea, năzuința spre ceea 
ce doar Dumnezeu poate da și în v. 8 sunt:  împotrivirea față de adevăr și 
îmbrățișarea nelegiuirii.

APLICĂ

Cum poți ajuta un om convins că este superior semenilor săi din punct de 
vedere moral și că acest fapt îi dă acces în prezența lui Dumnezeu?

Ce te ajută să nu uiți cum este Dumnezeu? Cum iți împrospătezi înțelegerea 
ființei Lui? Închină-te Lui pentru toată bunătatea Sa!
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Miercuri        
LEGEA ESTE UN PRIVILEGIU?

Romani 2:11-13

OBSERVĂ

Ce cuvânt se repetă de șase ori în pasaj?

Cine poate fi socotit neprihănit (v13)?

MEDITEAZĂ

Pavel răspunde acum unei alte obiecții venită dinspre iudei: „ai dreptate 
când scrii ce scrii despre păgâni, dar noi avem Legea, noi suntem privilegiați".  
Răspunsul este direct, nu a avea Legea, ci a ține Legea face diferența. 
Privilegiul nu este etnic, ci are în vedere istoria revelației. 
Pe de altă parte, el ridică ștacheta amintind că „cel care ține Legea poate fi 
socotit neprihănit". Iar aici este problema. Nimeni nu poate ține Legea. Chiar 
și pentru cei mai morali dintre oameni prima poruncă este și primul eșec. 
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Putem observa acest adevăr în viața tânărului bogat (Marcu 10).
Să mai observăm că Pavel afirmă universalitatea judecății lui Dumnezeu. Toți 
- și cei cu Lege, și cei fără - au păcătuit, deci vor pieri. Nu existența unui 
standard rezolvă problema, ci  respectarea, conformarea la cerințele sale.

APLICĂ

Este esențial să înțelegem universalitatea păcatului, puterea sa desăvârșită 
de a corupe. Acest fapt trebuie să ne facă smeriți. Doar harul lui Dumnezeu 
ne ține! Mergi înaintea lui Dumnezeu cu o rugăciune de mulțumire pentru 
harul Lui și pentru că El a găsit o soluție pentru păcat.
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Joi          
CUM RĂMÂNE CU CEI CARE NU AU LEGEA?

Romani 2: 14-16

OBSERVĂ

Caută cuvântul „lege” și subliniază-l în text. Despre ce grup de oameni 
vorbește Pavel?

Ce elemente ale ființei interioare a omului sunt prezente în versetul 15?

MEDITEAZĂ

Pavel arată că păgânii, neavând Legea, nu sunt în afara unui martor al legii. 
Revelația naturală are o componentă morală, nu doar intelectuală, deoarece 
„fac din fire lucrurile legii”. Astfel, își sunt lege ei înșiși/însele, pentru că 
în inima lor ei știu să deosebească binele de rău. Și această lucrare a legii 
din inima oamenilor capătă voce prin conștiință. Ea îl acuză sau nu în forul 
interior pe păgân (cel fără lege). 
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Așa că judecata va ține cont de revelație, chiar și pentru cei care nu au 
Legea, ei fiind judecați pe baza faptului ca au păcătuit, neridicându-se nici 
măcar la nivelul cerințelor conștiinței lor. Acest for interior al individului este 
suficient ca să fie judecat, pentru că Dumnezeu va judeca lucrurile ascunse 
ale oamenilor, cele mai adânci motivații și resorturi interioare.

APLICĂ

Ce faci ca să-ți liniștești conștiința? Ai înțeles că iertarea lui Dumnezeu este 
completă sau recurgi la soluții sugerate de cultura în care trăim?

Cum te ajută realitatea descrisă de Pavel (conștiința) în evanghelizare?
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Vineri         
IUDEUL

Romani 2 : 17-29

OBSERVĂ

Ce personaje imaginare apar în text? Cine este comparat cu cine?

Care sunt atuurile iudeului?

Cum definește Pavel „iudeul adevărat”?

MEDITEAZĂ

Pavel mai are de clarificat statutul iudeului, înainte de a concluziona în 
Romani 3:9. „

... Fiindcă am dovedit că toți, fie iudei, fie greci, sunt sub păcat.”
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Obiecția la care trebuie să răspundă ar suna cam așa: „dar noi iudeii, suntem 
diferiți și Dumnezeu ne privește și ne tratează diferit. Ca dovadă, pe lângă 
faptul că avem Legea care ne învață ce e bine și ce e rău, suntem și poporul 
legământului, semnul fiind tăierea împrejur. Că Dumnezeu îi va judeca pe 
păgâni și moraliști înțelegem, dar noi avem un statut special.”
Replica lui Pavel vine foarte direct. Nu cunoașterea Legii este determinantă, 
ci trăirea, împlinirea ei. Degeaba cunoști Legea dacă faptele tale contravin 
prescripțiilor ei.
Iar despre tăierea împrejur lucrurile stau așa: 
Are sens să fii o fiică sau un fiu al legământului doar dacă ții legământul, adică 
prescripțiile legii;
Semnul legământului în sine nu te ajută la nimic, deoarece cineva care 
ține Legea dar nu are semnul legământului în carnea lui, aparține de fapt 
legământului (împlinirea i se socotește ca apartenență);
Adevărata tăiere împrejur este cea a inimii, spirituală. Asta prețuiește 
Dumnezeu. (vezi și Ioan cap 4, și inima de carne promisă prin prooroci)

APLICĂ

Care sunt lucrurile din viața ta pe care le consideri privilegii spirituale?

Cum onorezi aceste privilegii?
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Sunt și privilegii spirituale care te fac să te simți superior altora? Care? De ce?

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Care sunt formele religioase la care ținem pentru că ne fac să ne 
simțim superiori și privilegiați? Argumentați!

• De ce apelul la conștiință este problematic și de ce, chiar și așa, 
este totuși posibil?

• Cu cine vă întâlniți mai des? Cu moraliști păgâni sau cu privilegiați 
religioși? Ce învățăm din acest text despre evanghelizarea 
acestora?

• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 
specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.



37

S4        ÎNTREBĂRI FINALE ȘI CONCLUZIA

SĂPTĂMÂNA 4
Câteva întrebări finale și concluzia demonstrației 
de până acum: 
păcatul este universal, toți sunt sub păcat.

Luni          
AVANTAJUL IUDEULUI

Romani 3:1-2

OBSERVĂ

Citește pasajul Romani 3:1-8. Câte întrebări găsești? 

Recitește demontarea superiorității morale a iudeului din ziua de vineri, 
lecția 3 (Romani 2: 17-29). Cine crezi că ar pune întrebarea de la versetul 1 
din capitolul 3?
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MEDITEAZĂ

După ce demontează o posibilă pretenție de superioritate morală a iudeului, 
Pavel pare să se contrazică. El vorbește de o întâietate, de un avantaj. Dacă 
acest avantaj nu este de ordin moral (așa cum a arătat la finalul capitolului 2), 
atunci despre ce fel de avantaj - un mare avantaj - vorbim? 
Răspunsul lui Pavel este foarte clar și foarte important: este avantajul și 
privilegiul ființării pe linia revelației lui Dumnezeu și a legământului. Așa cum 
Domnul Iisus îi spune samaritencei când ea pune aceeași întrebare, dar cu 
alte cuvinte.

Ioan 4
(9) „Doamne", I-a zis femeia, „văd că ești proroc.

(20) Părinții noștri s-au închinat pe muntele acesta; și voi ziceți că în 
Ierusalim este locul unde trebuie să se închine oamenii."

(21) „Femeie", i-a zis Isus, „crede-Mă că vine ceasul când nu vă veți 
închina Tatălui, nici pe muntele acesta, nici in Ierusalim.

(22) Voi vă închinați la ce nu cunoașteți; noi ne închinăm la ce 
cunoaștem, căci Mântuirea vine de la iudei.

Privilegiul de a-L recunoaște și primi pe Mesia - deoarece El a fost anunțat 
și a venit prin Israel - este un avantaj real, dar nu o garanție și în nici un caz 
un avantaj care ar însemna o salvare pe criterii etnice. Mântuirea este doar 
în Hristos. 
Să observăm și atenția cu care Pavel tratează obiecțiile și întrebările. Vedem 
aici respectul față de cititor și grija pentru ca înțelegerea mesajului să fie 
corectă.
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APLICĂ

Cunoști tu obiecțiile și frământările oamenilor din jurul tău care sunt în 
căutare? Care sunt acestea? Dă câteva exemple! Roagă-te să știi să răspunzi 
cu bunătate, blândețe și claritate.

Marți         
CE NE SPUNE EȘECUL IUDEILOR? 

Romani 3:3-4

OBSERVĂ 

Cum răspunde Pavel întrebărilor pe care le pune? Care este tonul (ezitant, 
ferm…)?

MEDITEAZĂ

Urmează o altă întrebare: bine, bine, înțelegem că iudeii au un avantaj ca 
depozitari ai revelației, dar se pare că unii sau chiar mulți nu cred ceea ce spui 
tu, Pavel? Cum explici asta?
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Pavel răspunde în primă instanță cu o întrebare: necredința iudeilor anulează 
promisiunile și caracterul lui Dumnezeu? Evident, întrebare retorică. Pavel 
știe cum este caracterul lui Dumnezeu și că relația noastră cu El se bazează 
pe cum este El.
În plus, chiar dacă niciun iudeu nu ar crede și ar fi necredincios, El va fi găsit 
credincios și demn de toată încrederea pentru că este Dumnezeu și nu poate 
să mintă.
Să ne amintim ce a spus Domnul: 

„Căci adevărat vă spun, câtă vreme nu va trece cerul și pământul, 
nu va trece o iotă sau o frântură de slova din Lege, înainte ca să se fi 
întâmplat toate lucrurile.” (Matei 5:18)

În Exod 34:6-7 Dumnezeu se descrie pe Sine și arată că legământul cu El are 
la bază caracterul Său (vezi și legământul cu Avraam din Geneza 15).
Citește și următoarele texte din Vechiul Testament (sunt multe asemenea 
afirmații) care vorbesc de credincioșia lui Dumnezeu: Deuternonom 7:9, 
Psalmul 91:4; Isaia 25:1; Numeri 23:19 (chiar din gura lui Balaam!).

APLICĂ

Ce trăiri stârnește în tine realitatea fidelității, a credincioșiei lui Dumnezeu?
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Cunoașterea lui Dumnezeu ne vine prin Scriptură. Cum te raportezi la 
Cuvântul scris, cum prețuiești și ce crezi despre Scriptură?

Pregătește-te să împărtășești la grup o experiență de viață în care ai văzut 
credincioșia Lui!
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Miercuri        
DACĂ DE FAPT PĂCATUL E BUN?

Romani 3:5-6

OBSERVĂ

Ce fel de vorbire își asumă Pavel (v. 5)? 

Câte întrebări identifici? Ce întrebare este de fapt un răspuns?

MEDITEAZĂ

Astăzi avem în față altă posibilă întrebare: dacă prin răutatea și „nelegiuirea” 
mea strălucește și mai mult, prin contrast, caracterul lui Dumnezeu, atunci, 
de ce se mai mânie El, de ce mai pedepsește păcatul? Nu i-am făcut o favoare 
păcătuind?
Pavel ține să arate că genul acesta de remarcă nu este specifică credinței ci 
speculației omenești. 
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Primul răspuns - argumentul va continua și mâine - este deja tipic: 
NICIDECUM! 
Pentru Dumnezeu răul și păcatul sunt motivul judecății Lui, nu sunt o parte 
necesară a lumii, ci sunt agenții de distrugere a creației. Tocmai de aceea 
judecata nu va însemna doar pedeapsă, ci și eliminarea cauzei, soluționarea 
finală și definitivă, extirparea răului din creație.
Tema judecății lui Dumnezeu este strâns legată de tema păcatului și este o 
constantă a revelației biblice din Geneza până în Apocalipsa. Tot ce va fi fost 
infectat de rău, de păcat va trece prin judecata lui Dumnezeu.

APLICĂ

Cum te raportezi la păcatul din viața ta? Ești mai degrabă relaxat? Te 
complaci? Cum este folosit astăzi umorul că să fie ridiculizată gravitatea 
păcatului? Pregătește-te cu exemple pentru grup. 

Vino cu pocăință înaintea lui Dumnezeu pentru păcatele pe care le vezi în 
viața ta!
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Joi          
OBIECȚII ȘI SPECULAȚII

Romani 3: 7-8

OBSERVĂ

Recitește și versetele 5 și 6. Observă paralelismul repetitiv între versetul 5 și 
7. Câte întrebări avem în acest pasaj? Cum răspunde Pavel?

MEDITEAZĂ

Tirada de întrebări speculative continuă, repetând și dezvoltând obiecția 
privitoare la justețea judecării răului. Întrebarea de la versetul 7 este o 
repetare a întrebării de la versetul 5. Se trece de la general la particular. În 
versetul 5 era vorba de nelegiuirea noastră iar în versetul 7 este vorba despre 
minciună. 
Însă Pavel accentuează în versetul 8 ce se ascunde în spatele acestor obiecții: 
răzvrătirea. Să facem răul ca să vină și mai mult bine! Dacă Dumnezeu este 
chiar așa de bun, atunci să Îl ținem ocupat. Noi făcând răul, El să genereze tot 
mai mult bine. Pavel nu argumentează deoarece s-a ajuns la absurd. El afirmă 
simplu: pedeapsa pentru această poziție față de Dumnezeu este evidentă.
Ar putea părea că în aceste pasaje Pavel dă prea mare atenție unor obiecții sau 
speculații, doar de dragul polemicii. Dacă vom privi tot pasajul săptămânii și 
dacă vom corela cu întreaga epistolă (avem peste 70 de întrebări în epistolă), 
vom observa că Pavel este foarte atent cu doua subiecte: (1) atitudinea 
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creștinilor față de iudei (să nu uităm contextul foarte tensionat din Roma 
lui Claudiu, când iudeii au fost expulzați din oraș, vezi Fapte 18:2; această 
atmosferă putea foarte ușor să contamineze și biserica); (2) acuzațiile care 
erau aduse Evangheliei și lui Pavel cum că învățătura despre har de fapt 
duce la confuzie morală și la concluzii absurde de tipul „să păcătuim ca să se 
înmulțească harul”.

APLICĂ

Cu ce  te ajută să găsești domenii, învățături, teorii din viața ta pe care, duse 
până la capăt, se demonstrează absurde? Roagă-te cu cuvintele din psalmul 
139!

Cum ai răspunde obiecției: „nu are sens să dorești să înțelegi sau să-ți explici 
acțiunile lui Dumnezeu, deoarece El transcende (trece dincolo de) logica 
umană”?
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Vineri         
CONCLUZIA SECȚIUNII ROMANI 1:18-3:9 

Text: Romani 3:9

OBSERVĂ

Recitește Romani 1:18-3:8
Citește acum și Romani 3:9-20
La ce timp este a doua parte a versetului 9? („fiindcă am dovedit“) 

MEDITEAZĂ

Versetul 9 trage o concluzie și în același timp deschide o secțiune în care 
Pavel își susține cu Scriptura realitatea pe care tocmai a zugrăvit-o începând 
cu versetul 1:18: „Fiindcă am dovedit că toți, fie iudei, fie greci, sunt sub 
păcat“ 
Această afirmație este cheia interpretării versetelor precedente. Dar această 
concluzie nu are doar valoare teologică. Înainte de concluzie Pavel se include 
și ne include și pe noi în descrierea celor trei profiluri anterioare: păgânul 
imoral, moralistul și iudeul. Nu, noi nu suntem mai buni decât ei, noi suntem 
parte, noi aparținem acestor tablouri. Nici la finalul lucrării apostolului el nu 
echivalează lucrarea lui colosală cu neprihănirea sau cu vreun merit în fața lui 
Dumnezeu. În 1 Timotei 1:15 el se identifică drept cel dintâi dintre păcătoși. 
Este important să nu uităm că starea noastră înaintea lui Dumnezeu nu este 
ameliorabilă prin efort propriu sau comparând „pedigree-ul” nostru spiritual 
cu semenii noștri. Pentru cel credincios reamintirea universalității păcatului 
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este un motiv de smerire și îmbrățișare completă a harului venit prin Domnul 
Iisus Hristos, iar pentru cei în căutarea unei soluții este ocazia să înțeleagă că 
doar Hristos Domnul ne mântuiește („Pe Cel ce n-a cunoscut nici un păcat, 
El L-a făcut păcat pentru noi, ca noi sa fim neprihănirea lui Dumnezeu în El.” 
2 Corinteni 5:21). 

APLICĂ

Păcatul poate fi un prilej de disperare în viața noastră. Ce îți dă ție speranță?

Când ai tendița de a te considera superior moral altor oameni ce te ajută 
să te oprești și să guști bucuria harului? La ce fel de merite îți este greu să 
renunți?
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ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Treceți în revistă câteva obiecții și frământari ale celor cu care 
interacționați.

• Împărtășiți o experiență în care ați văzut credincioșia lui 
Dumnezeu.

• Care sunt întrebările pe care le pui tu celor care sunt în căutare? 
Împărtășiți la grup.

• Cum reușiți sa vorbiți despre păcat cu semenii voștri?
• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 

specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 5
Toți sunt sub păcat

Luni          
TOȚI OAMENII SE AFLĂ SUB PUTEREA PĂCATULUI

Romani 3:9

OBSERVĂ

Care este sensul întrebării din versetul 9 „ce urmează atunci”? 

Care este răspunsul oferit de Pavel? Ce a vrut să dovedească Pavel și de ce 
este important?
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MEDITEAZĂ

 Argumentația lui Pavel până acum a fost să demonstreze sau să anunțe că 
lumea întreagă, indiferent de etnie sau cultură, se află sub puterea păcatului. 
Acesta este sensul întrebării „ce urmează atunci”? Este cineva superior cu 
privire la păcat? Răspunsul este nu, pentru că Pavel argumentase deja că 
orice nelegiuire se află sub mânia lui Dumnezeu (1:18). Dar acum urmează 
să demonstreze cu Scriptura (Vechiul Testament) această realitate a 
universalității păcatului. A te afla „sub păcat” înseamnă a fi sub controlul 
sau sub puterea păcatului. În antichitate această exprimare era folosită în 
context militar: soldații erau sub comanda ofițerilor lor, iar supușii erau sub 
regele lor. A fi sub păcat înseamnă să fii sub autoritatea lui (Gal. 3:22), a fi 
sclavul lui și a locui înlăuntrul tău, determinând și direcționând faptele tale.
Păcatul înseamnă stăpânire și control. 
Una dintre cele mai mari dificultăți ale credincioșilor astăzi este să vorbească 
lumii despre păcat. Ideea despre păcat pare să fi dispărut din vocabularul 
modern. C. S. Lewis remarca un aspect trist cu privire la cei din vremea 
lui: „Obstacolul pe care l-am întâmpinat este absența totală din mintea 
ascultătorilor mei a oricărui sentiment al păcatului.” Același lucru este 
remarcat de D. A. Carson: „Cel mai frustrant aspect al evanghelizării în 
universități este faptul că în general studenții nu au nicio idee despre păcat. 
Știu foarte bine cum să păcătuiască, dar n-au nici cea mai vagă idee ce este 
păcatul.”
Asta este cu adevărat cea mai mare tragedie a societății noastre. Oamenii 
nu mai văd natura reală a păcatului. Nu mai văd că păcatul este urât, odios, 
malign, contagios, vătămător, hidos, dușmănos, otrăvitor, virulent, mizerabil, 
abominabil și fatal. Teza lui Pavel este că oamenii se află sub stăpânirea unui 
cancer care va fi fatal și nu există nicio scăpare în afara lui Iisus Hristos.
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APLICĂ

Cum prezentăm noi lumii că se află sub păcat?

Cum privesc eu păcatele subtile din viața mea?

Marți         
UNIVERSALITATEA PĂCATULUI

Romani 3:10-12

OBSERVĂ

Versetele 9-18 sunt diferite citate din Psalmi care rezumă argumentul lui 
Pavel cu privire la vinovăția umanității. De ce citează Pavel din Psalmi? Ce 
ne spun aceste versete din VT publicului său evreu?
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Pe ce se focalizează Pavel în versetele 10-12? Care este natura păcatului din 
aceste versete?

MEDITEAZĂ

Citatele pe care Pavel alege să le ofere de la versetul 9 la 20 nu sunt 
întâmplătoare, ci este modalitatea lui Pavel de a-și încheia argumentația în 
cel mai profund mod posibil, aducând în favoarea sa Cuvântul lui Dumnezeu. 
Astfel, autoritatea cea mai mare la care poate apela confirmă că Dumnezeu 
este drept când îi condamnă pe toți oamenii pentru păcatul lor, pentru că toți 
oamenii, fără excepție, au păcătuit și se află sub puterea păcatului. Mai mult, 
în versetele 10-12, accentul lui Pavel cade pe „pricepere”. Păcatul a afectat 
mințile oamenilor. Oamenii nu sunt capabili să judece corect tocmai pentru 
că se află sub influența păcatului. Tocmai din acest motiv evanghelistul Ioan 
va spune: „Și judecata este aceasta: Lumina a venit în lume, dar oamenii au 
iubit mai mult întunericul decât Lumina, pentru că faptele lor erau rele.” 
(Ioan 3:19). Pare absurd ca oamenii să nu iubească lumina, dar asta face 
păcatul, orbește. Când Hristos îi oferă lui Pavel mandatul de a proclama 
Evanghelia neamurilor, îi spune: „Te-am ales din poporul tău și din mijlocul 
națiunilor. Te trimit la ele ca să le deschizi ochii, astfel încât să se întoarcă 
de la întuneric la lumină și de sub autoritatea lui Satan la Dumnezeu, și să 
primească, prin credința în Mine, iertare de păcate și moștenire alături de cei 
sfințiți“. (Fapte 26)
Păcatul a corupt toate motivațiile, toate intențiile omului în așa fel încât 
nimeni nu poate să spună că îl caută cu adevărat pe Dumnezeu. Toată lumea 
este coruptă în minte și în inimă și nimeni nu poate să inițieze drumul spre 
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Dumnezeu. Argumentul lui Pavel nu este că oamenii nu sunt capabili de 
fapte morale, ci că nimeni nu poate să trăiască după standardul de sfințenie 
al lui Dumnezeu și, din acest motiv, toate faptele lor, toate actele de caritate 
nu ajută la nimic în economia salvării sufletului. Toți oamenii se află sub 
condamnare și au nevoie de evanghelie pentru a fi salvați. Nu există nimic 
în om care l-ar face să și-L dorească pe Dumnezeu - acesta este efectul 
păcatului în om și tocmai din acest motiv natura unică a salvării doar prin 
Hristos începe să capete sens. 

APLICĂ

Cum mă ajută aceste versete în proclamarea Evangheliei?

Cum se schimbă atitudinea mea față de cei nemântuiți, în lumina acestor 
versete?
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Miercuri        
PĂCATUL AFECTEAZĂ MODUL ÎN CARE VORBIM

Romani 3:13-14

OBSERVĂ

Care sunt părțile fizionomice afectate de păcat amintite de Pavel în 
acest pasaj? Cum ajută aceste aspecte evidențiate de Pavel în înțelegerea 
păcătoșeniei umane?

Citiți psalmii 5:9, 140:3, 10:7 și observați imaginile folosite de psalmist 
pentru a sublinia cum afectează păcatul limbajul nostru.
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MEDITEAZĂ

Argumentul lui Pavel continuă arătând că păcatul nu afectează doar mintea 
(v.11-12), ci și limbajul nostru. Selecția făcută de Pavel din Vechiul Testament 
nu este întâmplătoare, ci este menită să demonstreze modul total prin 
care păcatul afectează ființele umane. Nu doar că toată lumea se află sub 
păcat, dar păcatul afectează fiecare aspect al omului. Păcatul este cel care 
ne transformă limbajul într-un mormânt din care ies cuvintele ce produc 
durere în alții. Imaginea mormântului arată corupția interioară în care se află 
omul sub domnia păcatului. Din acest motiv Iisus se adresează fariseilor și 
cărturarilor în acest mod: „Vai de voi, cărturari și farisei fățarnici! Pentru că 
voi sunteți ca mormintele văruite, care pe dinafară se arată frumoase, iar pe 
dinăuntru sunt pline de oasele morților și de orice fel de necurăție”. (Matei 
23:27)
Oamenii încearcă prin toate formele posibile să-și ascundă această realitate 
urâtă, și anume că în interiorul lor sunt morminte, că au inimile corupte și 
tocmai din acest motiv tot ceea ce spun și toată motivația din spatele a ceea 
ce spun sunt corupte. Domnul Iisus întărește această idee: „Căci dinăuntru, 
din inima oamenilor, ies gândurile rele, preacurviile, curviile, uciderile, 
furtișagurile, lăcomiile, vicleșugurile, înșelăciunile, faptele de rușine, ochiul 
rău, hula, trufia, nebunia. Toate aceste lucruri rele ies dinăuntru și spurcă pe 
om.” (Matei 7:21-23)
Dar Pavel merge mai departe în a descrie modul în care păcatul ne afectează 
și folosește imaginea „aspidei”, a cobrei. Este foarte posibil ca Pavel să se 
fi referit la o specie de cobră care scuipă venin când se apropie de pradă. 
Cuvintele care ies din gura omului sunt de multe ori ca veninul aruncat de 
cobră: scopul lor este să facă rău, să aducă durere. Vorbirea nu este altceva 
decât scoaterea la lumină a ce este în noi. Acesta este motivul pentru care 
atunci când un om se naște din nou i se schimbă și limbajul. Nu doar că are 
grijă la cum vorbește, dar nu mai găsește plăcere în a folosi cuvinte injurioase 
sau care produc durere. Astfel că un semn distinctiv al creștinului este și 
faptul că vorbește cu căldură, este înfrânat și binecuvântează. Vorbirea 
voastră să fie totdeauna cu har, dreasă cu sare, ca să știți cum trebuie să 
răspundeți fiecăruia.  (Coloseni 4:6)
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APLICĂ

Comparati acest text cu Iacov 3. Cum afectează păcatul vorbirea noastră?

Cum schimbă Evanghelia modul în care vorbim?

Care sunt lucrurile pe care trebuie să le schimb în vorbirea mea?
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Joi          
CARACTERUL FATAL AL PĂCATULUI

Romani 3:15-18

OBSERVĂ

Citiți Isaia 59:7,8 și Proverbe 1:16 și comparați cu textul de mai sus. Observați 
elementele din corpul uman pe care pun acești autori accentul.

De ce credeți că Pavel încheie lista citatelor din Vechiul Testament cu un 
rezumat din Ps. 36:1? Nelegiuirea celui rău zice inimii mele: „Nu este frică 
de Dumnezeu înaintea ochilor lui."

MEDITEAZĂ

Argumentul lui Pavel se extinde demonstrând că păcatul afectează mintea, 
modul în care vorbim, căile pe care le alegem și, în final, modul în care 
privim realitatea. Depravarea omului este totală. Nu poate și nu vrea să-L 
găsească pe Dumnezeu. „Nu cunosc calea păcii și frica de Dumnezeu le 
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este necunoscută”, Pavel spune în Efeseni credincioșilor. Păcatul afectează 
modul în care „umblăm”. Direcția noastră este îndreptată înspre dorința 
inimilor noastre. Omul necredincios va merge în direcția pe care o socotește 
bună pentru el și nu va fi interesat de voia lui Dumnezeu. Isaia surprinde 
bine această realitate: Noi rătăceam cu toții ca niște oi, fiecare își vedea de 
drumul lui. Aceasta este realitatea omului care se află sub domnia păcatului. 
Atunci când Hristos ne mântuiește se schimbă și acest aspect din viața 
noastră. Direcția noastră, „picioarele” noastre sunt supuse Împărăției. Din 
acest motiv Pavel va spune efesenilor: Luați seama deci să umblați cu băgare 
de seamă, nu ca niște neînțelepți, ci ca niște înțelepți. Sau Isaia: Ce frumoase 
sunt pe munți picioarele celui ce aduce vești bune, care vestește pacea, 
picioarele celui ce aduce vești bune, care vestește mântuirea, picioarele celui 
ce zice Sionului: „Dumnezeul tău împărățește!”
Păcatul mai face ceva îngrozitor. Văduvește omul de cea mai mare 
binecuvântare a vieții: pacea. Fr. Aurel Popescu obișnuia să spună că oamenii 
răi nu au pace. Este o realitate a omului care se află sub domnia păcatului. 
Pacea pe care o experimentează este una profund circumstanțială. Pacea pe 
care o dă Hristos este o cale, un drum pe care doar cei ale căror „picioare” 
au fost schimbate pot păși. Calea păcii este calea celor ce experimentează 
seninătatea și dragostea lui Dumnezeu și în mijlocul suferinței. Și este posibilă 
o astfel de pace, pentru că cel născut din nou este branșat la o realitate 
glorioasă care transcende viața noastră de pe pământ. 
Pavel încheie seria de citate cu cea mai puternică concluzie: falimentul 
omului constă în faptul că nu există frică de Dumnezeu înaintea ochilor lui. 
Ochii omului aflat sub stăpânirea păcatului nu văd lumina lui Dumnezeu. 
Tragedia omului este că are impresia că vede și, de fapt, este orb. Exact cum 
spunea Domnul Iisus: Și cu privire la ei se împlineşte prorocia lui Isaia, care 
zice: „Veţi auzi cu urechile voastre şi nu veţi înţelege; veţi privi cu ochii voştri 
şi nu veţi vedea.” Păcatul este cel care îl ține pe om în întuneric, iar mandatul 
nostru este ca prin Evanghelie să le deschidem oamenilor ochii. Nu noi, ci 
puterea Evangheliei lui Hristos prin Duhul Sfânt este singura capabilă să 
deschidă ochii oamenilor ca să capete frica de Dumnezeu. 
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APLICĂ

Cum se schimbă atitudinea mea față de cei nemântuiți, în lumina acestor 
versete?

Cum este umblarea mea ca credincios zilnic? Care sunt deciziile pe care 
trebuie să le iau pentru a avea o umblare mai fermă pe calea credinței?

Cum se schimbă atitudinea mea față de cei nemântuiți, în lumina acestor 
versete?
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Vineri         
OMUL NU E SOCOTIT NEPRIHĂNIT PRIN LEGE

Romani 3:19-20

OBSERVĂ 

Pavel a folosit un lung șir de citate din psalmi și din profeți, iar în final 
concluzionează făcând apel la Lege. Care este legea la care se referă Pavel 
aici?

De ce trebuie ca lumea să fie găsită vinovată înaintea lui Dumnezeu?

Care este semnificația cuvântului „neprihănit” și de ce ce nimeni nu poate fi 
socotit neprihănit prin faptele legii? 



61

S5        TOȚI SUNT SUB PĂCAT

MEDITEAZĂ

 Orice evreu știa că a fi neprihănit însemna să duci o viață în perfectă armonie 
și conformitate cu Legea lui Dumnezeu. Teza lui Pavel din aceste capitole 
este că nu doar neamurile, dar nici măcar evreii nu sunt capabili să trăiască în 
neprihănire, să trăiască în așa fel încât să placă lui Dumnezeu. Martyn Lloyd 
Jones spunea: „Luați cel mai bun om, cel mai nobil, cel mai învățat, cel mai 
filantrop, cel mai mare idealist, cel mai mare gânditor (și puteți adăuga ce 
doriți dumneavoastră) și veți vedea că nu a existat vreun om care să treacă 
testul Legii. Atunci când i se dă drumul firului cu plumb, nimeni nu este găsit 
drept”. Teza lui Pavel, tot ceea ce a vrut să demonstreze până în acest punct 
este că lumea este vinovată și condamnată de Legea sfântă a lui Dumnezeu. 
Este o incompatibilitate totală între om și Dumnezeu. Rolul legii nu este și 
nu a fost niciodată să-l facă pe om neprihănit (să fie îndreptățit înaintea lui 
Dumnezeu), ci a fost doar să arate falimentul inimii lui și să-l facă să alerge 
către singurul care poate să aducă această îndreptățire.
Versetul 20 este punctul culminant al demonstrației lui Pavel, tocmai prin 
faptul că scoate în evidență falimentul încrederii în sine pentru mântuirea 
sufletului. Orice încercare de îndreptățire prin eforturile proprii sunt 
zadarnice. Rolul Legii este să aducă deplina cunoștință a păcatului (v.20b), 
nu iertarea păcatelor. Așa cum foarte bine spunea Luther:
„Scopul principal al legii este de a-i face pe oameni nu mai buni, ci mai 
răi; adică, legea le-a arătat oamenilor păcatul lor, ca printr-o asemenea 
cunoștință ei să fie umiliți, îngroziți, loviți și zdrobiți și astfel să fie împinși să 
caute harul și să ajungă în consecință la acea Sămânță binecuvântată.”
Argumentația lui Pavel este devastatoare. El nu oferă nicio breșă, nicio cale 
de ieșire pentru om, pentru că nici Legea nu poate să-l împace cu Dumnezeu. 
Păcatul este cea mai mare tragedie a umanității, iar moartea este plata pentru 
păcat. Speranța omului nu poate fi în faptele bune, în lege și nici în actele de 
caritate. Singura cale, așa cum va arăta Pavel în secțiunea următoare, este 
neprihănirea care vine în urma credinței în Iisus Hristos. 
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APLICĂ

Ce este legalismul sau autoîndreptățirea? Cum putem să vorbim cu cineva 
care crede că mântuirea se obține și prin fapte?

Ce înseamnă că sunt mântuit doar prin har? Cum se schimbă închinarea mea 
zilnică în lumina acestui adevăr?



63

S5        TOȚI SUNT SUB PĂCAT

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Vorbiți în grup despre metode de a vorbi cu colegii sau prietenii 
necredincioși despre păcat.

• Care este rolul definirii păcatului în înțelegerea Evangheliei?
• Care este rolul legii?
• De ce este important să înțelegem că omul nu poate să fie 

socotit neprihănit prin efort propriu sau prin faptele legii?
• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 

specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 6
Credința doar în Hristos

Luni          
NEPRIHĂNIREA DATĂ DE DUMNEZEU

Romani 3:21, 22

OBSERVĂ

Care credeți că este sensul cuvintelor „dar acum”? 

Comparați Romani 1:17, 3:21 și 3:25. Notați și analizați verbul „a arăta” din 
aceste versete. De ce este important?
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Ce vrea să spună Pavel când face referire la Lege și Profeți?

MEDITAȚIE

Versetul 21 este începutul unei noi secțiuni în argumentația lui Pavel, 
secțiune prin care prezintă Evanghelia lui Dumnezeu care ne este prezentată 
prin cuvintele „dar acum”. Până acum accentul și preocuparea lui Pavel au 
avut de-a face cu demonstrarea păcatului universal, mai precis faptul că 
nimeni nu este neatins de păcat și nu există nicio formă prin care omul să 
poată scăpa de starea de păcat în care se află. Ba mai mult, Legea sfântă a lui 
Dumnezeu nu a fost dată pentru a-l scăpa pe om de păcat, ci tocmai pentru 
a-i arăta nivelul adânc al propriului păcat în lumina sfințeniei lui Dumnezeu. 
Argumentul lui Pavel este că nici omul care ascultă de lege, nici cel fără 
o lege nu pot fi socotiți neprihăniți înaintea lui Dumnezeu. Așa cum bine 
exprima Episcopul Handley Moule: „târfa, mincinosul, criminalul sunt lipsiți 
de slava lui Dumnezeu; dar la fel stau lucrurile și în cazul tău. Poate că ei stau 
în adâncul unei mine, iar tu pe unul din vârfurile Alpilor; dar neputința ta 
de a atinge stelele este la fel de mare ca și a lor.” Asta este preocuparea lui 
Pavel, să demonstreze că Dumnezeu este și rămâne drept în modul în care 
își descoperă mânia lui sfântă. În capitolul 1 Pavel spune că Evanghelia ne 
descoperă o „dreptate” pe care o dă Dumnezeu prin credință. 
Începând cu acest verset ne este expusă această dreptate prin cuvintele „dar 
acum”. Dar acum, după ce am demonstrat că lumea zace în păcat, că nici 
măcar Legea nu poate să-l justifice pe om înaintea lui Dumnezeu, acum, când 
am înțeles această realitate, ni se descoperă o dreptate dată de Dumnezeu 
prin credința în Iisus Hristos. Ne este descoperită o dreptate care ne este 
atribuită nouă prin credința în Hristos. Este justificarea noastră prin credință. 
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A fost demonstrat că omul nu poate să devină drept prin propriile lui eforturi, 
dar nefiind drept nu va putea sta în prezența lui Dumnezeu. Mânia sfântă a 
lui Dumnezeu se va descoperi împotriva oricărui va fi găsit nedrept. Drama 
cea mai mare a omului stă în neputința lui de a se face pe sine drept, în 
așa fel încât să poată fi acceptat de Dumnezeu. În acest context cele două 
cuvinte introduc cea mai glorioasă și minunată veste: Dar acum s-a arătat un 
alt tip de dreptate. O dreptate făurită de Dumnezeu, împlinită de Hristos, 
demonstrată de Duhul Sfânt.
Pavel va folosi aceeași retorică și în Efeseni, capitolul doi, în cuvinte mai 
puține. Acolo Pavel spune că toată lumea era moartă în păcat, trăia în aceste 
păcate și era infuzată într-o cultură plină de păcat. Iar apoi oferă vestea 
minunată a Evangheliei:

 (4) Dar Dumnezeu, care este bogat în îndurare, pentru dragostea cea 
mare cu care ne-a iubit,

(5) măcar că eram morți în greșelile noastre, ne-a adus la viață 
împreună cu Hristos (prin har sunteți mântuiți).

(6) El ne-a înviat împreună și ne-a pus să ședem împreună în locurile 
cerești, în Hristos Iisus,

(7) ca să arate în veacurile viitoare nemărginita bogăție a harului 
Său, în bunătatea Lui față de noi în Hristos Iisus.

(8) Căci prin har ați fost mântuiți, prin credință. Și aceasta nu vine de 
la voi; ci este darul lui Dumnezeu.

(9) Nu prin fapte, ca să nu se laude nimeni.
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APLICĂ

Ce înseamnă pentru mine personal justificarea prin credință?

De ce este importantă doctrina justificării prin credință în înțelegerea 
Evangheliei?

Marți        
SURSA JUSTIFICĂRII PRIN CREDINȚĂ

Romani 3:23-24

OBSERVĂ  

Ce semnifică faptul că sunt socotiți neprihăniți „fără plată”? De ce sunt 
importante cuvintele din ghilimele?



ROMANI 3:21-31           S6

68

Cum sunt caracteristicile neprihănirii din versetul 24? 

MEDITAȚIE

În acest pasaj Pavel extinde doctrina justificării doar prin credință ca parte a 
prezentării și explicării Evangheliei. Pavel amintește din nou că toți oamenii 
au păcătuit și sunt lipsiți de slava lui Dumnezeu și singura formă prin care ei 
pot sta în prezența lui Dumnezeu, pot beneficia de mântuire este doar dacă ar 
fi drepți. Doar că după demonstrația lui Pavel, nimeni nu poate să stea drept 
în fața sfințeniei lui Dumnezeu. Ei bine, spune Pavel, această îndreptățire ne 
este dată doar prin credința în Hristos. Prin cruce am fost socotiți drepți, 
fără plată, prin harul Său, prin lucrarea răscumpărătoare a lui Isus Hristos. 
Doctrina justificării nu trebuie să fie confundată cu iertarea sau cu procesul 
de sfințire care vine după nașterea din nou. Justificarea, sau îndreptățirea 
prin credință este un termen juridic prin care noi suntem declarați curați, 
îndreptățiți înaintea lui Dumnezeu, pe baza jertfei de răscumpărare a lui 
Hristos în locul nostru. Așa cum spune Marcus Loane:
„Glasul care aduce iertarea va striga: Poți pleca; ai fost absolvit de pedeapsa 
pe care o merită păcatul. Dar verdictul care aduce acceptarea (îndreptățirea) 
va suna astfel: Poți veni: ești invitat să te bucuri deplin de dragostea și 
prezența Mea”. 
Această dreptate, care ne este atribuită prin jertfa lui Hristos, este fără plată. 
Este dată prin har. Nu o primim în urma unui efort sau a unei plăți pe care noi 
trebuie să o dăm. Este darul plin de dragoste al unui Dumnezeu îndurător și 
nespus de generos. În capitolul 5 va spune: Și darul fără plată nu vine ca prin 
acel unul care a păcătuit; căci judecata venită de la unul a adus osânda; dar 
darul fără plată, venit în urma multor greșeli, a adus o hotărâre de iertare. 
(Romani 5:16)
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Dar această îndreptățire prin credință ne este oferită nu doar fără plată, prin 
har, ci și prin răscumpărarea care este în Hristos Iisus. Imaginea răscumpărării 
era bine cunoscută publicului evreu căruia i se adresează Pavel. Poporul 
evreu fusese răscumpărat mai întâi din Egipt, apoi din Babilon și readus în 
țara lui. Exact așa am fost și noi răscumpărați de sub robia păcatului și, tot 
așa, și noi eram neputincioși să ne răscumpărăm de unii singuri și aveam 
nevoie disperată de un salvator, de un răscumpărător. De aceea Însuși Iisus 
spune: „Căci Fiul omului n-a venit să I se slujească, ci El să slujească și să-Și 
dea viața răscumpărare pentru mulți!” 
Nu există veste mai bună pentru viața unui om decât doctrina justificării prin 
credință prin care este descoperită o dreptate făurită de Hristos la cruce și 
care ne este oferită fără plată. Acesta este motivul pentru care cel născut 
din nou nu poate să nu se bucure. Până acum am văzut cât de profundă ne 
era vina și cât de adâncă era problema. Dar de acum soluția este deopotrivă 
glorioasă și eliberatoare: suntem socotiți drepți prin meritul lui Hristos. 
Acesta este și motivul pentru care autorul epistolei către Evrei ne îndeamnă:

„Să ne apropiem, dar, cu deplină încredere de scaunul harului, ca să 
căpătăm îndurare și să găsim har, pentru ca să fim ajutați la vreme 
de nevoie.” Evrei 4:16

APLICAȚIE

Cum mă ajută doctrina justificării în închinarea zilnică?
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Cum se schimbă modul în care proclam Evanghelia celor din jur când înțeleg 
că mântuirea noastră este prin har?

Miercuri        
CREDINȚA CA MIJLOC AL JUSTIFICĂRII

Romani 3:22-26

OBSERVĂ

Subliniază verbul „a crede” în acest pasaj. 
Care este sensul credinței în acest pasaj? De ce este atât de importantă 
credința?
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MEDITEAZĂ

Această minunată veste, anume că putem fi mântuiți și socotiți neprihăniți în 
fața unui Dumnezeu drept, este posibilă doar prin credință. Omul nu poate 
fi socotit neprihănit decât prin credință (v.28). Mântuirea nu poate exista 
dacă nu este credință. Credința este similară cu deschiderea ochilor, cu 
înțelegerea stării de păcat în care ne aflăm și cu descoperirea lui Hristos ca 
răscumpărător. Rolul credinței este bine articulat chiar de Domnul nostru:
Cine va crede și se va boteza va fi mântuit; dar cine nu va crede va fi osândit. 
(Marcu 16:16)
Oricine crede în El nu este judecat; dar cine nu crede a și fost judecat, pentru 
că n-a crezut în Numele singurului Fiu al lui Dumnezeu. (Ioan.3:18)
Adevărat, adevărat vă spun că cine ascultă cuvintele Mele și crede în Cel ce 
M-a trimis are viața veșnică și nu vine la judecată, ci a trecut din moarte la 
viață. (Ioan.5:24)
Adevărat, adevărat vă spun că cine crede în Mine are viața veșnică. (Ioan.6:47)
Justificarea este doar prin credință, dar este important de amintit că această 
credință nu trebuie confundată cu un efort al omului. Credința mântuitoare 
nu este un fel de efort comun al lui Dumnezeu și al omului. Harul exclude orice 
efort al omului în mântuire. „Așa cum spunea Richard Hooker: Dumnezeu 
îl îndreptățește pe cel care crede - nu datorită vredniciei credinței sale, ci 
datorită vredniciei lui Hristos în care crede.”
Vorbind despre această credință mântuitoare, fratele Taloș spunea: „Sunt 
mulţi oameni care pretind că au credinţă, dar nu orice credinţă este 
mântuitoare”. Iacov avertizează : „…dar şi dracii cred… şi se înfioară” (Iacov 
2:19) Credinţa mântuitoare este darul lui Dumnezeu: „Căci prin har aţi 
fost mântuiţi, prin credinţă. Şi aceasta nu vine de la voi, ci este darul lui 
Dumnezeu.” (Efeseni 2:8). Această credinţă „a fost dată sfinţilor odată 
pentru totdeauna” (Iuda 3). 
Credinţa autentică produce înnoirea gândirii noastre şi lucrează prin dragoste, 
faptele bune, ca roadă a Duhului Sfânt.
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APLICĂ

Cum se schimbă închinarea mea zilnică când înțeleg că mântuirea este doar 
prin credință?

Cum explic credința pe înțelesul unor copii?
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Joi          
CRUCEA LUI HRISTOS

Romani 3:25-26

OBSERVAȚI

Comentați sensul cuvântului „ispășire”. 

De ce era nevoie ca Dumnezeu să rămână drept când îl justifica pe păcătos?

Care este tensiunea observată în versetul 26? Cum este rezolvată?
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MEDITAȚIE

Întrebarea care ar trebui să se ridice în mințile oricui face acest studiu 
este cum poate Dumnezeu să-l justifice pe cel păcătos? Vestea este 
nemaipomenită. Omul condamnat, păcătosul destinat prin propriul păcat să 
ajungă în iad, omul care nu are nicio șansă în fața morții „descoperă” o soluție 
unică pentru problema lui: poate fi socotit drept în fața Celui care nu poate 
suporta păcatul. Cel nedrept este făcut drept. Celui vinovat i se iartă vina. 
Cel care a greșit este reabilitat. Dar cum este posibil ca un Dumnezeu, al 
cărui caracter este perfect drept, să socotească pe cineva nevinovat, care 
este în mod fundamental condamnat și păcătos? Vechiul Testament era cât 
se poate de clar că cel vinovat trebuie osândit. 
Când doi oameni vor avea o ceartă între ei și se vor înfățișa înaintea judecății 
ca să fie judecați, celui nevinovat să-i dea drumul, iar pe cel vinovat să-l 
osândească. (Deut. 25:1)
 Cel ce iartă pe vinovat și osândește pe cel nevinovat, sunt amândoi o scârbă 
înaintea Domnului. (Prov 17:15)
Oare nu tocmai asta spune Pavel că face Dumnezeu prin faptul că îl 
îndreptățește pe păcătos? Nu a stat în primele capitole tocmai să demonstreze 
că omul este în cale afară de păcătos? Nu spune că mântuirea lui este doar 
prin credință, fără să existe niciun strop de nevinovăție în om? Problema 
și tensiunea observate de Pavel sunt dreptatea lui Dumnezeu. Nu cumva 
Dumnezeu se face vinovat în momentul în care îl justifică pe păcătos? 
În cartea Zaharia, capitolul 3, este explicată în termeni foarte clari tensiunea 
de mai sus. Iosua (marele preot) stă în fața Îngerului, iar Satana stătea acolo 
să-l pârască pe Iosua. Motivul pentru care îl pâra este arătat în versetul 3: 
„Dar Iosua era îmbrăcat cu haine murdare și totuși stătea în picioare înaintea 
Îngerului”. Diavolul sesizează această tensiune și îl pârăște pe Iosua pentru 
faptul că stă cu haine necurate în prezența lui Dumnezeu. Dreptatea lui 
Dumnezeu este cea pe care o are în vedere diavolul. Dumnezeu este nedrept 
socotindu-l pe om nevinovat. Iar versetul 4 explică:
Iar Îngerul, luând cuvântul, a zis celor ce erau înaintea Lui: „Dezbrăcați-l de 
hainele murdare de pe el!" Apoi a zis lui Iosua: „Iată că îndepărtez de la tine 
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nelegiuirea și te îmbrac cu haine de sărbătoare!"
Cum face Dumnezeu să rămână drept în timp ce îl socotește drept pe 
păcătos? Răspunsul este unul singur: Crucea lui Hristos. Crucea este 
justificarea omului, dar este și modul prin care dreptatea lui Dumnezeu este 
demonstrată. „Fără cruce, îndreptățirea celui nedrept ar fi nedreaptă, imorală 
și de aceea imposibilă.” Singurul motiv pentru care Dumnezeu îl socotește pe 
om neprihănit este pentru faptul că Hristos i-a luat locul. A murit în locul lui 
și a satisfăcut toată mânia lui Dumnezeu. Aceasta este ispășirea. Dumnezeu 
a ales să-l ierte pe păcătos, dându-L pe Fiul său ca jertfă de ispășire pentru 
vina păcatelor noastre și să pună în Hristos greutatea păcatelor care ar fi 
trebuit să cadă pe noi. Dreptatea lui Dumnezeu este satisfăcută, iar omul 
este socotit curat pe baza jertfei lui Hristos.

APLICAȚIE

Cum se schimbă închinarea mea zilnică înțelegând mai bine justificarea doar 
prin credință?

Scrie într-o frază care este vestea bună a Evangheliei, apoi ia-ți un timp să 
te rogi lui Dumnezeu.
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Vineri         
ÎNDREPTĂȚIREA ESTE PENTRU TOȚI CEI CARE CRED

Romani 3:27-31

 OBSERVĂ

Care sunt întrebările pe care le pune Pavel în acest text? Ce au în comun 
toate aceste întrebări? 

Cine ar fi avut pricină de laudă și cu privire la ce?

Ce vrea să spună Pavel prin sintagma „legea credinței”?
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MEDITEAZĂ

Prima întrebare a lui Pavel are de-a face cu motivul laudei oamenilor. Care 
este motivul laudei voastre odată ce ați înțeles că omul este socotit drept 
înaintea lui Dumnezeu doar prin credința în Hristos? Toată pricina de laudă 
este pentru Hristos. Nici iudeii, nici neamurile nu se pot lăuda cu nimic în 
privința mântuirii lor. Doctrina îndreptățirii prin credință îl scoate în evidență 
doar pe Hristos și nicio altă laudă nu mai poate fi justificată. Din acest motiv 
Pavel va spune în alte scrisori ale sale:  
…pentru ca, după cum este scris: „Cine se laudă să se laude în Domnul." (1 
Cor. 1:31)
„În ce mă privește, departe de mine gândul să mă laud cu altceva decât cu 
crucea Domnului nostru Iisus Hristos, prin care lumea este răstignită față de 
mine, și eu față de lume!” (Galateni 6:14)
A doua întrebare importantă are în vedere caracterul integrator al mântuirii 
noastre. Mântuirea nu este doar pentru poporul evreu, ci pentru orice neam, 
pentru orice cultură, pentru oricine crede și se pocăiește. Legământul făcut 
cu Avraam s-a împlinit prin Hristos. „Nu mai este nici iudeu, nici grec; nu 
mai este nici rob, nici slobod; nu mai este nici parte bărbătească, nici parte 
femeiască, fiindcă toți sunteți una în Hristos Iisus”. (Galateni 3:28)
A treia întrebare are de-a face cu Legea lui Dumnezeu. Răspunsul lui 
Pavel este un nu categoric. O desființare a Legii ar însemna antinomianism 
(anti nomos), o ură împotriva Legii. Antinomianismul este atitudinea de 
împotrivire față de lege. Este concepția conform căreia legea este în esență 
rea, o povară, o formă inferioară de religie, iar Hristos a venit să ne elibereze 
de ea. Rolul legii în schimb este să ne arate caracterul sfânt al lui Dumnezeu, 
să fie o oglindă pentru propriul păcat și să ne arate inima lui Dumnezeu. 
Din acest motiv Dumnezeu a scris prin Hristos Legea lui în inimile noastre. 
Această înnoire este operată de Duhul Sfânt și îl face pe ucenic să iubească 
Legea, pentru că își găsește cu adevărat libertatea în a asculta de ea. Voi 
pune Duhul Meu în voi și vă voi face să urmați poruncile Mele și să păziți și să 
împliniți legile Mele. (Ezechiel 36:27) 
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Practic creștinul a fost înfiat. El nu mai este rob. El nu mai vede legea ca pe 
o restricție, ci ca pe o expresie iubitoare a lui Dumnezeu cu privire la modul 
de a trăi în această lume. Mai simplu spus, am părăsit sala de judecată, pentru 
Casa lui Dumnezeu.
Evanghelia îndreptățirii prin credință îi smerește pe păcătoși, excluzând 
lauda, îi unește pe credincioși, făcându-i o familie, un trup și, nu în ultimul 
rând, împlinește plenar Legea lui Dumnezeu și respinge orice formă de 
antinomianism.

APLICĂ

Scrie o propoziție prin care să explici harul.

Ce înseamnă pentru noi că Dumnezeu nu favorizează nicio etnie sau cultură? 
Care ar trebui să fie atitudinea noastră față de orice formă de naționalism, 
xenofobie sau orice formă de superioritate bazată pe argumentul religios?
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ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Ce este doctrina justificării prin credință?
• Care este diferența dintre justificare și sfințire?
• De ce este crucea centrală în creștinism?
• Cum ar trebui să prezentăm Evanghelia celor nemântuiți? 

Care sunt elementele care nu ar trebui să lipsească atunci când 
spunem Evanghelia?

• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 
specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 7
Credința mântuitoare 

Luni          
AVRAAM - SOCOTIT NEPRIHĂNIT PRIN CREDINȚĂ

Romani 4:1-4

OBSERVĂ

Ce înseamnă „a lucra” în acest context?

De unde preia Pavel citatul din versetul 3? (Citește Genesa 15:1-6)

Ce motive de laudă ar fi putut invoca Avraam?
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MEDITEAZĂ

Avraam este socotit neprihănit prin credință în Geneza 15, după marea 
biruință a patriarhului împotriva celor patru împărați. Atunci când aude 
că nepotul său Lot este răpit, Avraam strânge 318 de slujbași cu care 
zdrobește coaliția lui Chedorlaomer, devenind stăpân peste toate bogățiile 
celor 11 neamuri din Canaan care fuseseră subjugate de acesta. Dumnezeu 
îi promisese lui Avraam că va stăpâni Canaanul. O întrebare legitimă se 
ridică: Oare nu cumva acum, prin această biruință militară, promisiunea 
lui Dumnezeu s-a îndeplinit? În acest context, împăratul Sodomei vine cu 
o ispită de nerefuzat: „dă-mi oamenii și păstrează bogățiile pentru tine”. 
Victoria lui Avraam însemna bogăție materială, autoritate politică, putere 
militară, cu alte cuvinte, el devenea numărul unu în Orientul Antic Apropiat. 
O ispită tentantă care cerea în schimb renunțarea la viața de străin și călător. 
Însă Dumnezeu intervine la timp prin Melhisedec, preotul Său, și îi ațintește 
privirea lui Avraam spre adevărurile veșnice reamintindu-i că victoria sa era 
de la Dumnezeu. Această intervenție divină îi dă putere lui Avraam să refuze 
oferta irezistibilă a împăratului Sodomei și să aleagă în continuare viața de 
străin și călător alături de Dumnezeu. Revenind la întrebarea lui Pavel: Avea 
Avraam cu ce să se laude? Victorii militare, bogății materiale, chiar și o 
ascultare de Dumnezeu impresionantă... 
Poate înaintea oamenilor da, însă nu înaintea lui Dumnezeu. Deoarece 
înaintea Domnului nu contează descendența, bogățiile, chiar performanțele 
tale spirituale: mântuirea se primește exclusiv prin credință, nu se cucerește 
prin fapte, de orice natură ar fi acestea. Și același lucru a fost valabil în cazul 
lui Avraam. Dumnezeu nu S-a uitat la faptele lui Avraam, cu care se putea 
lăuda, ci la credința lui în promisiunea făcută de Domnul: „Așa va fi sămânța 
ta”
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APLICĂ

Care sunt lucrurile cu care ai tendința să te lauzi înaintea lui Dumnezeu? De ce?

Ce trezește în inima ta afirmația că suntem socotiți neprihăniți prin credință, 
nu prin fapte?

Marți         
DAVID - SOCOTIT NEPRIHĂNIT PRIN CREDINȚĂ

Romani 4:6-8

OBSERVĂ

De unde preia Pavel acest citat?
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Ce înseamnă fericirea conform lui David?

MEDITEAZĂ

David este într-un context total opus lui Avraam atunci când scrie Psalmul 
32. Prin Avraam, Pavel ne arată că nici cele mai mari biruințe spirituale nu 
sunt suficiente pentru a fi socotiți neprihăniți înaintea Domnului. Însă prin 
David, același Pavel ne arată că nu există căderi spirituale suficient de mari 
pe care Dumnezeu să nu le poată ierta, prin credință. Psalmul 32 este scris 
după o cădere majoră a lui David, urmată de ascunderea păcatului. Mâna lui 
Dumnezeu apăsa zi și noapte asupra lui, căutând să îl convingă să-și recunoască 
vina. Consecințele acestui fapt sunt tulburătoare: „Mi se usca sufletul… 
mi se topeau oasele de gemetele mele necurmate”. David concluzionează: 
„ferice de omul în duhul căruia nu este viclenie.” Viclenie înseamnă în acest 
context împietrire și refuzul pocăinței. David a fost și el viclean câtă vreme a 
tăcut și a plătit pentru viclenia lui. Însă în final și-a mărturisit vina și Harul lui 
Dumnezeu S-a manifestat din plin peste el: „Atunci Ți-am mărturisit vina și 
Tu ai iertat vina păcatului meu! De aceea, orice om evlavios să se roage Ție la 
vreme potrivită!” Ce este un om evlavios? În acest context, nu înseamnă un 
om perfect, ci un sfânt al lui Dumnezeu care a păcătuit. Ce înseamnă vreme 
potrivită? Astăzi! „Astăzi, dacă auziți glasul Lui, nu vă împietriți inimile” 
spune autorul Epistolei către Evrei în aceeași notă. Viclenia aduce suferință 
din partea lui Dumnezeu, pocăința aduce pace cu Dumnezeu și în inimile 
noastre!
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APLICĂ

Există/au existat în viața ta perioade de viclenie, așa cum a trăit și David?

Ce te împiedică de cele mai multe ori să îți mărturisești păcatul?

Miercuri
AVRAAM - TATĂL TUTUROR CREDINCIOȘILOR: EVREI ȘI NEAMURI

Romani 4:9-17

OBSERVĂ

De ce este important momentul în care Avraam a fost socotit neprihănit?
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Ce înseamnă promisiunea că Avraam va moșteni lumea?

Ce înseamnă că Avraam este tatăl tuturor credincioșilor?

MEDITEAZĂ

Minunea Harului este că accesul la fericirea iertării simțită de David îl pot 
avea toți oamenii, neamuri și evrei, indiferent de tăierea împrejur. Și David 
și Avraam au avut parte de acest Har. Pentru Pavel, Psalmul 32 și Geneza 15 
descriu aceeași realitate, experimentată de doi oameni despărțiți de 1000 de 
ani, unul fiind tăiat împrejur (David), celălalt netăiat împrejur (Avraam). Ce 
frumoasă este inima lui Dumnezeu față de fiecare om de pe acest pământ! 
Pavel aduce două argumente care demonstrează că neprihănirea este 
valabilă atât pentru iudei, cât și pentru netăiați împrejur: 1. Avraam este 
socotit neprihănit fără tăiere împrejur, doar prin credință; 2. Avraam 
primește promisiunile pe temeiul neprihănirii, nu pe temeiul Legii. Astfel, 
principalele bariere care-i despărțeau pe iudei de neamuri: tăierea împrejur 
și Legea sunt îndepărtate de Dumnezeu pentru a da moștenirea vieții 
veșnice tuturor celor care, asemenea lui Avraam, Îl cred pe Dumnezeu pe 
cuvânt. Dumnezeu îi promite lui Avraam și seminței lui o țară pe care să o 
stăpânească. Și Dumnezeu a ales Canaanul ca scenă pe care să se desfășoare 
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actul mântuirii. Însă promisiunile vorbesc și despre o țară pe care Avraam 
avea să o primească (Geneza 17 face o distincție clară: „Ție și seminței tale îți 
voi da țara Canaanului”). Cum s-a întâmplat asta? Ștefan spune în predica 
sa că Avraam nu a primit nimic în stăpânire din Canaan. Oare nu S-a ținut 
Dumnezeu de cuvânt? Evrei 11:10-16 ne lămurește că el căuta nu țara fizică, 
ci Canaanul ceresc, pe Dumnezeu Însuși. Aceasta este Lumea pe care toți cei 
credincioși o pot moșteni printr-o credință care calcă pe urmele lui Avraam. 

APLICĂ

Ce înseamnă pentru tine raiul? Ce te atrage la el? Te atrage?

Meditează în rugăciune asupra moștenirii pe care Dumnezeu ne-a promis-o. 
Umple-ți mintea cu lucrurile cerești, pe care El ni le-a descoperit în Scripturi.
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Joi          
TIPARUL CREDINȚEI AVRAAMICE

Romani 4:18-22

OBSERVĂ

Cum s-a manifestat credința lui Avraam? Care sunt „pașii” pe care îi descrie 
textul?

MEDITEAZĂ

Credința mântuitoare începe prin abaterea privirii de la contextul 
împotrivitor. În fața promisiunii făcute de Dumnezeu, Avraam nu s-a uitat la 
piedicile ridicate de vârsta sa, nici la infertilitatea Sarei. Acesta este primul 
pas, dezlipirea privirii de la valurile împotrivitoare urmat de ațintirea privirii 
către Dumnezeu, exact cum a făcut Petru când a început să pășească peste 
valuri. Apoi, Avraam nu s-a îndoit. Deși Geneza 17 ne spune că el a râs inițial, 
deși promisiunea lui Dumnezeu părea imposibilă, el nu s-a îndoit. Dumnezeu 
primește întrebările noastre și nu ne respinge pentru ele. Avraam a întrebat 
retoric dacă mai poate un bărbat de 100 de ani să aibă un copil sau dacă Sara 
mai poate să rămână însărcinată și a râs, dar Dumnezeu nu a privit aceste 
reacții inițiale ale lui Avraam ca îndoială prin necredință, deoarece credința 
mântuitoare nu le exclude. Dar ultimul pas pe care îl descrie Pavel în dreptul 
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credinței mântuitoare este doxologia, lauda la adresa lui Dumnezeu. Și aici 
găsim o mare mângâiere: lupta cu îndoiala se sfârșește în proslăvire la adresa 
lui Dumnezeu. De notat că Pavel în aceste versete reunește două pasaje aflate 
la cel puțin 13 ani depărtare unul de celălalt: Geneza 15 și Geneza 17. Cu alte 
cuvinte, credința mântuitoare nu se manifestă doar în momentul nașterii din 
nou, ci este o stare de fapt continuă care trebuie să caracterizeze întreaga 
viață a credinciosului, din momentul întoarcerii sale la Dumnezeu până în 
momentul intrării în slavă. Avraam este tatăl tuturor credincioșilor deoarece 
în viața lui avem exemplificată întreaga definiție a credinței mântuitoare: a fi 
deplin încredințat că ceea ce Dumnezeu promite, El poate și îndeplini.

APLICĂ

În ce contexte din viața mea experimentez/am experimentat credința 
avraamică?
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Vineri         
CREDINȚA AVRAAMICĂ ASTĂZI

Romani 4:23-25

OBSERVĂ

Care este cauza pentru care Iisus Hristos a fost dat să moară?

Care este cauza care a determinat învierea Lui?

Ce înseamnă credința mântuitoare pentru noi astăzi? În ce fel ne asemănăm 
cu Avraam?
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MEDITEAZĂ

Harul acesta al credinței mântuitoare este valabil și pentru noi astăzi, la 
4000 de ani distanță de evenimentele din Geneza. Cum se manifestă el? În 
momentul credinței în Învierea lui Hristos dintre morți. Aceasta este piatra 
de căpătâi a credinței noastre, care poate fi o piatră de poticnire majoră. 
Suntem puși într-o situație identică cu Avraam, fiind chemați să credem că 
imposibilul s-a produs: un evreu de acum 2000 de ani a înviat din morți în 
trup, și trăiește acum în cer la dreapta lui Dumnezeu ca să mijlocească pentru 
noi, iar păcatele noastre pot fi iertate și șterse prin credința în moartea și 
învierea Lui! Lumea numește aceste lucruri o nebunie, care sfidează legile 
logicii, ale biologiei, ale istoriei. Dumnezeu ne promite că oricine crede în 
Fiul Său va avea păcatele iertate. Ce vom crede?

Observați relația de cauzalitate dintre învierea lui Hristos și iertarea noastră: 
Motivul pentru care Hristos a înviat este faptul că noi am fost socotiți 
neprihăniți în El! Dovada publică înaintea lumilor văzute și nevăzute a faptului 
că am fost socotiți neprihăniți este Învierea Domnului Iisus! Jertfa a fost 
acceptată, Mânia Tatălui a fost satisfăcută, Hristos a Înviat! Acest adevăr al 
Învierii să ne însuflețească în viața de sfințenie de pe acest pământ.

APLICĂ

Ce înseamnă pentru tine Învierea lui Hristos?



91

S7          CREDINȚA MÂNTUITOARE

Care sunt implicațiile acestui eveniment istoric?

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Cum ați descrie credința creștină unor oameni care nu cred în 
Dumnezeu?

• De ce este Învierea un eveniment istoric atât de important? 
• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 

specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 8 
Consecințele neprihănirii prin credință

Luni          
PACEA CU DUMNEZEU

Romani 5:1-2

OBSERVĂ

De unde provine pacea cu Dumnezeu? 

Care este importanța lui Hristos în ceea ce privește noua relație pe care o 
avem cu Dumnezeu?

MEDITEAZĂ

Faptul că suntem socotiți neprihăniți prin credință ne aduce pace. Hristos 
le descrie această pace ucenicilor când spune: „Vă las pacea, vă dau pacea 
Mea. Nu v-o dau cum o dă lumea” (Ioan 14:27). Este pacea cu Dumnezeu, 
pe care nimeni nu are cum să ne-o ofere în afară de Hristos. Este pacea 



93

S8        CONSECINȚELE NEPRIHĂNIRII PRIN CREDINȚĂ

care a fost câștigată și pecetluită prin sângele curs la Golgota. Jertfa lui 
Hristos a rezolvat problema descrisă de Pavel în primele capitole din cartea 
Romani, a umplut prăpastia dintre noi și Dumnezeu, ne-a deschis drumul 
către Casă. Observați că motivul ultim pentru care suntem în această stare 
de har nu este credința, ci obiectul acestei credințe, Hristos („Lui îi datorăm 
faptul că prin credință…”). Au fost mulți vizionari de-a lungul istoriei care au 
avut o încredere neclintită într-o lume mai bună: fie ei politicieni, filosofi, 
revoluționari, lideri militari. Multe cauze au avut eroi care au fost gata să 
moară pentru idealurile lor. Totuși, credința acestor oameni nu le-a adus 
mântuirea, deoarece obiectul credinței lor, stânca pe care își bizuiau credința 
nu le putea oferi viața veșnică, nu le putea oferi starea de har despre care 
vorbește Pavel, nici bucuria în nădejdea Slavei lui Dumnezeu.

APLICĂ

Laudă-L pe Hristos pentru binecuvântările descrise în acest pasaj pe care le 
avem prin El!

Marți         
BUCURIE ȘI RĂBDARE ÎN MIJLOCUL NECAZULUI

Romani 5: 3-4

OBSERVĂ

Ce determină bucuria în pasajul prezent?
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Cum se ajunge de la necaz la nădejde?

MEDITEAZĂ

Necazul ne învață să fim răbdători și să așteptăm răspunsul la rugăciuni, 
privind către Dumnezeu. Astfel, el sculptează în noi Chipul lui Hristos. Cât 
de importantă este răbdarea în ochii lui Dumnezeu? Pavel, când descrie 
dragostea în 1 Corinteni 13, numește ca primă caracteristică a ei îndelunga 
răbdare. Iacov spune că un om desăvârșit în răbdare este un om complet, care 
nu duce lipsă de nimic (Iacov 1:2-4). Cât de prețioasă este această virtute 
în epoca vitezei! Lipsa răbdării și iuțimea la mânie distrug multe relații care 
puteau fi reabilitate. Dumnezeu nu a procedat cu noi astfel când am călcat 
Legea Lui în picioare și dorește să ne învețe și pe noi acest lucru. 
Cum aduce răbdarea biruință în încercare? Prin faptul că o inimă răbdătoare, 
deși își varsă trăirile înaintea lui Dumnezeu și își plânge suferința, nu se revoltă 
împotriva lui Dumnezeu, nu cârtește, ci păstrează speranța în credincioșia 
lui Dumnezeu în mijlocul încercării. La ce nădejde se referă Pavel? Din 
momentul în care ne întoarcem la Dumnezeu, ochii noștri sunt ațintiți pe 
nădejdea Slavei lui Dumnezeu aminitită de Pavel în versetul 2, acel moment 
în care vom fi schimbați și ne vom bucura pe vecie cu Dumnezeu. Tocmai 
această perspectivă a Slavei viitoare ne transformă viziunea asupra necazurilor 
care apar în viața de credință zilnic și ne poate da o bucurie interioară, care 
nu poate fi explicată natural. Tocmai această nădejde care nu înșală i-a dat 
putere lui Pavel să scrie: „Eu socotesc că suferințele din vremea de acum nu 
sunt vrednice să fie puse alături de slava viitoare, care are să fie descoperită 
față de noi” (Romani 8:18).
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APLICĂ

În ce mod încercările vieții au amprentat răbdarea în caracterul tău?

Roagă-te ca speranța veșniciei viitoare să îți umple inima în mijlocul încercării!

Miercuri        
O NĂDEJDE CARE NU ÎNȘALĂ

Romani 5:5

OBSERVĂ

Care este dovada faptului că această nădejde este reală și nu înșelătoare? 

MEDITEAZĂ

Dragostea lui Dumnezeu ne este revelată în inima noastră prin Duhul Sfânt. 
Cum se realizează asta? Domnul Iisus le spune ucenicilor Săi în camera de 
sus că le va trimite un Mângâietor, pe Duhul adevărului, care îi va călăuzi. 
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Iar rolul principal al Duhului Sfânt nu este acela de a întoarce reflectoarele 
către Sine, ci este acela de a-L glorifica și a-L înălța pe Hristos înaintea 
ochilor noștri în fiecare zi, cu fiecare context! Dragostea lui Dumnezeu a 
fost manifestată maximal la cruce, în Hristos! Iar această Dragoste ne este 
revelată de Duhul lui Dumnezeu, prin Scriptură și prin frați într-o manieră 
crescândă.
Ce legătură are nădejdea viitoare cu dragostea lui Dumnezeu? Pavel ne 
spune că putem fi siguri de nădejdea Slavei lui Dumnezeu, cu alte cuvinte de 
Gloria revenirii lui Hristos, deoarece avem acces zilnic prin Duhul Sfânt la 
Dragostea lui Dumnezeu. Citind Scriptura ne putem aduce aminte de Cine 
este Dumnezeu, de credincioșia Lui cea mare în împlinirea planului Său de 
mântuire și de Dragostea Lui manifestată prin faptul că a dat pe singurul Lui 
Fiu pentru ca noi să putem fi mântuiți. Cum să nu te încrezi în promisiunea 
unui astfel de Dumnezeu, care a plătit un preț atât de scump din dragoste 
pentru noi?

APLICĂ

În ce mod ți-a revelat Dumnezeu dragostea Sa față de tine de-a lungul vieții?
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Joi          
O DRAGOSTE MANIFESTATĂ FAȚĂ DE DUȘMANI

Romani 5:6-8

OBSERVĂ

Ce înseamnă că eram fără putere?

Cu ce este diferită dragostea lui Dumnezeu față de dragostea pe care o 
manifestă oamenii față de semenii lor?

MEDITEAZĂ

Dragostea lui Dumnezeu s-a manifestat într-un mod total supranatural. În 
mod normal, pentru un om cu greu ar muri cineva, poate o excepție fiind 
un binefăcător. Însă dragostea lui Dumnezeu Se manifestă prin faptul că 
Dumnezeu a ales să moară pentru dușmanii Săi, depășind cu mult așteptările 
noastre. Hristos a murit pentru noi, pe când eram păcătoși. Dragostea lui 
Dumnezeu nu depinde de performanțele noastre, noi nu am avut nimic cu 
care să venim înaintea lui Dumnezeu ca să Îl convingem să ne iubească. Noi 
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nu eram prietenii sau binefăcătorii Lui atunci când am avut parte de dragostea 
Lui, ci eram dușmanii Lui, creaturi răzvrătite împotriva Sa. De aceea, știind 
că această dragoste a lui Dumnezeu este turnată în inima noastră prin Duhul 
Sfânt și că suntem socotiți neprihăniți înaintea Sa, ne putem bucura cu toată 
ființa în așteptarea descoperirii Slavei Sale, acel moment glorios când Îl vom 
vedea așa cum este! 

APLICĂ

Înțelegând dragostea lui Dumnezeu față de noi, roagă-te ca El să te ajute să 
o arăți și față de cei din jur.

Vineri         
 O MIJLOCIRE CONTINUĂ

 Romani 5:9-11

OBSERVĂ

Ce timp folosește Pavel când se referă la mântuire în acest pasaj? (trecut/
prezent/viitor?)

Ce eveniment a asigurat împăcarea cu Dumnezeu? (v.10)
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Ce asigură mântuirea noastră înaintea Mâniei lui Dumnezeu? (v.10)

MEDITEAZĂ

Dacă Dragostea lui Dumnezeu S-a manifestat într-un mod atât de glorios 
față de noi, prin faptul că a trimis pe singurul Său Fiu ca să moară în locul 
nostru, acest lucru ar trebui să ne umple inimile de încredere și bucurie 
în așteptarea descoperirii Slavei Lui! Pavel a spus în capitolul 2 că, în ziua 
Dreptei Judecăți, Dumnezeu va da viața veșnică celor care prin stăruința 
în bine caută slava, cinstea și nemurirea și va da mânie și urgie celor ce 
ascultă de nelegiuire. Un creștin nu trebuie să aibă frică în așteptarea acelei 
zile. Apostolul Ioan scrie în prima sa epistolă: „În dragoste nu este frică, ci 
dragostea desăvârșită izgonește frica, pentru că frica are cu ea pedeapsa și 
cine se teme n-a ajuns desăvârșit în dragoste.” (1 Ioan 4:18).
Dar ce ne oferă garanția că în acea zi vom putea sta în picioare? Viața lui 
Hristos! Prin moartea Lui, El ne-a împăcat cu Tatăl, dar prin viața Lui, 
El mijlocește veșnic pentru noi, fiind un Mare Preot milos și vrednic de 
încredere. Jertfa Lui este valabilă în fiecare clipă a vieții noastre și pe baza ei 
ne putem apropia în fiecare zi de scaunul Harului ca să găsim îndurare și har 
și să fim ajutați la vreme de nevoie (Evrei 5:16). Aceasta este viața Lui prin 
care vom fi mântuiți de Mânia lui Dumnezeu.

APLICĂ

Ce sentimente îți trezește doctrina Revenirii lui Hristos și a Zilei Domnului?
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ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Cum putem manifesta ca Biserică Dragostea lui Dumnezeu 
revelată în acest pasaj față de oamenii nemântuiți?

• Împărtășiți experiențe în care Dumnezeu v-a oferit pace și 
bucurie în mijlocul necazului/ încercării.

• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 
specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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SĂPTĂMÂNA 9
Adam și Hristos 

Luni          
ADAM, CEL CARE A DESCHIS POARTA PĂCATULUI ȘI A MORȚII

Romani 5:12

OBSERVĂ

Notează secvența evenimentelor (păcat-moarte) și cauzalitatea lor:

În ce fel se leagă textul prin cuvintele „De aceea” cu pasajul anterior?
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MEDITEAZĂ

Măreția Dragostei lui Dumnezeu strălucește nu numai prin faptul că s-a 
manifestat față de vrăjmașii săi (versetele 6-11), ci și prin faptul că s-a 
manifestat față de toți oamenii (v. 12-21), iar Pavel va explora această temă 
în versetele pe care le studiem în această săptămână. Textul este important 
deoarece răspunde și la întrebarea: Cum poate neprihănirea unui Om care 
a trăit în Palestina primului veac să îmi fie transferată mie, în Bucureștiul 
secolului XXI? 
Pavel începe prin a descrie o paralelă între Adam și Hristos. Printr-un singur 
om a intrat păcatul în lume, iar păcatul a fost extins asupra umanității întregi 
prin decizia fiecărui om de a păcătui. Fiecare urmaș al lui Adam a actualizat 
în dreptul său neascultarea lui Adam, prin păcatul propriu. Cuvântul „astfel” 
ne arată că există o strânsă legătură între păcatul lui Adam și păcatul nostru. 
Păcatul lui Adam a făcut posibil transferul morții aduse de el în lume 
asupra tuturor oamenilor, deoarece toți eram în el atunci când a păcătuit. 
Prin căderea lui, toți am moștenit această fire păcătoasă în care eram robi 
păcatului și dorințelor rele care porneau din noi. Aceasta este groapa din 
care Dumnezeu a trebuit să ne scoată prin Hristos.

APLICĂ
Meditează asupra puterii de mântuire pe care Dumnezeu a desfășurat-o în 
viața ta.
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Marți         
DOMNIA MORȚII PESTE TOȚI OAMENII

Romani 5:13, 14

OBSERVĂ

La ce perioadă se referă Pavel când spune că înainte de Lege, păcatul era în 
lume?

Ce înseamnă în acest context că păcatul nu este ținut în seamă?

Dacă păcatul nu era ținut în seamă, de ce moartea a domnit de la Adam la 
Moise?
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MEDITEAZĂ:

Textul spune că înainte de darea Legii Sinaitice, păcatul era în lume. Asta 
înseamnă că oamenii încălcau Legea lui Dumnezeu, în forma în care ea era 
relevată (natură, conștiință, istorie). Însă Pavel ne spune că, deși păcatul nu 
era ținut în seamă în această perioadă, moartea a domnit; cu alte cuvinte, 
efectele păcatului au fost resimțite de omenire. Când citim Geneza 1-11, 
vedem cel puțin două manifestări clare ale Judecății lui Dumnezeu: Potopul și 
arderea Sodomei. Alte exemple: Cain este avertizat de Dumnezeu împotriva 
uciderii lui Abel și mai apoi este pedepsit pentru aceasta. Babel este o dovadă 
clară a răzvrătirii umanității împotriva Domnului.
Concluzia este că expresia „(păcatul) nu a fost ținut în seamă” nu înseamnă 
faptul că oamenii nu au fost trași la răspundere pentru păcatele lor. O 
interpretare posibilă este aceea că acești oameni nu au fost judecați după 
aspectele Legii date de Dumnezeu la Sinai, cu toate prescripțiile ei (Exod 
20-24), ci după revelația prezentă în vremea lor. Textul are și o licărire de 
speranță: în toată această perioadă sumbră, Dumnezeu avea un plan pregătit 
dinainte de întemeierea lumii. Adam era un tipar al Hristosului care avea să 
vină și Dumnezeu a putut transforma blestemul în binecuvântare.

APLICĂ

Mulțumește-I lui Dumnezeu pentru puterea Sa de a transforma cele mai 
negre contexte ale vieții în binecuvântare pentru cei din jur.
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Miercuri 
HRISTOS, CEL CARE A DESCHIS POARTA HARULUI ȘI A VIEȚII

Romani 5:15-17

OBSERVĂ

Care sunt diferențele dintre greșeala lui Adam și darul oferit de Hristos?

MEDITEAZĂ

Diferențele sunt atât în esența darului, cât și în modul prin care este oferit. 
Două verbe diferite subliniază aceste aspecte (v. 15: darul... nu este ca 
greșeala… v. 16: darul nu vine ca prin Adam).
Diferența în ceea ce privește esența darului dintre Adam și Hristos constă 
în faptul că Adam a adus moartea prin neascultare pentru toți oamenii, 
iar Hristos a adus viață din belșug prin ascultare pentru toți oamenii. El a 
biruit acolo unde primul Adam a ales să asculte de diavol. Adam s-a răzvrătit 
în grădina Edenului împotriva lui Dumnezeu, dorind slavă și cinste prin 
neascultare, Iisus Hristos a ales în grădina Ghetsimani să fie ascultător până 
la moarte și să-L lase pe Dumnezeu să-L înalțe în slavă și cinste.
Diferența în ceea ce privește modul în care darul fără plată ne este oferit 
constă în faptul că greșeala lui Adam a adus domnia morții în mod automat 
peste toți oamenii fără a ne cere permisiunea, însă darul fără plată oferit 
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de Hristos a adus o hotărâre sau un decret de iertare care trebuie acceptat 
pentru a fi operant. Versetul 17 ne indică faptul că acest decret trebuie 
acceptat în toată plinătatea ca să devină valabil în dreptul omului. Prin 
greșeala lui Adam, moartea a domnit în lume, însă cei ce primesc darul lui 
Hristos vor domni în viață prin El.

APLICĂ

Meditează la ascultarea deplină până la capăt a lui Hristos care ți-a adus 
mântuirea din păcat.

Joi          
O HOTĂRÂRE DE IERTARE PENTRU TOȚI OAMENII

Romani 5:18-19

OBSERVĂ

Cine sunt „cei mulți” în acest pasaj?
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MEDITEAZĂ

De observat faptul că obiectul binecuvântării/ blestemului nu este modificat. 
Atât în cazul lui Adam, cât și în cazul lui Hristos, beneficiarii consecințelor 
vieții celor 2 oameni sunt tot „cei mulți”. Iar versetele 12 și 18 ne arată că 
aceștia sunt toți oamenii. 
Termenul „mulți” este folosit de Pavel pentru a desemna faptul că pluralitatea 
este influențată (binecuvântată, respectiv blestemată) de acțiunile unui 
singur om (Adam/ Hristos). Termenul nu este în antiteză cu „toți”, ci este 
un sinonim în acest pasaj.  Dumnezeu a închis pe toți oamenii în neascultare 
pentru ca să aibă îndurare de toți, spune Pavel (Romani 11:32). Și aceasta 
s-a realizat prin includerea noastră, a tuturor în Primul Adam (închiderea 
în neascultare) și includerea noastră în Hristos (îndurare față de toți). În 
fața unui tribunal omenesc, această decizie a lui Dumnezeu ar putea părea 
controversată, însă, în dreptatea Lui, aceasta era singura metodă care 
permitea prin ascultarea și moartea unui om ca toți oamenii să poată fi 
binecuvântați. Astfel, Hristos este Capul unei noi rase umane, a unor ființe 
noi, transformate prin Harul Său, izbăvite de sub puterea păcatului care vor 
moșteni un cer nou și un pământ nou. Scoaterea versetului 19 din context 
ar putea fi folosită ca argument pentru universalism, însă Pavel a subliniat 
faptul că această neprihănire trebuie primită pentru ca ea să fie operantă în 
viața omului.

APLICĂ

Cum este influențată evanghelizarea ta de inima lui Dumnezeu față de toți 
oamenii?
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Vineri 
STĂPÂNIREA HARULUI

Romani 5:20, 21

OBSERVĂ

Care este rolul Legii descris de Pavel în acest pasaj?

MEDITEAZĂ

Afirmația că Legea a venit ca să se înmulțească greșeala poate fi destul 
de controversată la prima vedere. Ea poate fi înțeleasă în sensul în care 
Dumnezeu a căutat să îngroape omenirea într-un morman de acte acuzatoare, 
să mărească rechizitoriul împotriva umanității răzvrătite. Însă Dumnezeu, 
în dragostea Lui, a folosit aceste acuzații ale Legii ca un context în care să 
Își desfășoare Harul în cel mai glorios mod. Acolo unde Legea a descoperit 
murdărie, Harul a adus curățire. Acolo unde Legea a adus acuzare, Harul a 
adus iertare. Dumnezeu nu Și-a întors fața de la starea deplorabilă în care 
ne aflăm în lumina Legii Sale, ci S-a apropiat de rănile noastre supurânde 
și le-a vindecat în ciuda mirosului greu pe care îl aveam. Hristos a împlinit 
Legea, luând asupra Sa toate acuzațiile de care eram vinovați și a suferit în 
locul nostru consecința păcatelor noastre! Dumnezeu nu a încălcat Legea, 
ci ea I-a oferit ocazia să Își desfășoare Harul în toată splendoarea Sa. Astfel, 
Pavel răspunde la întrebarea cu care a deschis secțiunea din capitolele 4 
și 5: „Deci, prin credință desființăm noi Legea?”, iar răspunsul este cât se 
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poate de clar, întărit de toată argumentarea de până acum: „Nicidecum! 
Dimpotrivă, noi întărim Legea.” Acest Har nu este un Har ieftin, ci unul care 
îndeamnă la sfințire, după cum vom vedea în capitolul următor.

APLICĂ

Mulțumește-I lui Dumnezeu pentru eliberarea pe care ne-a dat-o de sub 
acuzarea Legii.

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Cum puteți explica lumii într-un mod cât mai clar și relevant inima 
lui Dumnezeu revelată în acest pasaj? Împărtășiți experiențe din 
discuțiile cu oamenii.

• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 
specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.



ROMANI 6:1-23           S10

110

SĂPTĂMÂNA 10
Ce înseamnă să trăim sub har?

Luni           
O VIAȚĂ NOUĂ

Romani 6:1-4

OBSERVĂ

Subliniază care sunt întrebările retorice din acest text?

Notează care sunt implicațiile botezului în Iisus Hristos?

MEDITEAZĂ

Un proverb rusesc spune că lucrurile noi nu sunt decât lucruri vechi, 
suficient de bine uitate. Iar Solomon spunea că nu este nimic nou sub 
soare. Acest lucru este valabil și în ceea ce privește distorsiunile cu privire 
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la Evanghelie. Curenții libertinismului și ai harului ieftin au existat încă din 
vremurile apostolice. Continuând ideea din capitolul 5, conform căreia harul 
lui Dumnezeu s-a manifestat mai abundent acolo unde s-a înmulțit păcatul, 
Pavel anticipează o obiecție pe care o pot ridica unii cu privire la efectele 
Evangheliei, și anume că Evanghelia ar încuraja trăirea în păcat. Folosind o 
întrebare retorică, Pavel răspunde cu un „nicidecum” vehement. Motivul 
invocat este acela că noi am murit față de păcat. Acest lucru s-a realizat 
odată cu identificarea noastră cu Hristos în momentul în care am crezut. 
Credința în Hristos a realizat botezul sau identificare noastră cu Hristos. 
Această identificare înseamnă că și noi avem parte de realitățile dobândite 
de Hristos prin jertfa Sa. Identificarea noastră cu Hristos s-a făcut atât în 
moartea, îngroparea cât și în învierea Sa. Murind în sens spiritual împreună 
cu Hristos, noi am murit față de păcat, ceea ce înseamnă că nu mai trebuie să 
ascultăm de păcat, chiar dacă păcatul continuă să ne ispitească. Identificarea 
cu învierea lui Hristos (botezul în învierea lui v. 5) implică faptul că așa cum 
Hristos a înviat în gloria dată de Tatăl, și noi să trăim o viață nouă caracterizată 
de sfințenie și ascultare de Dumnezeu, în contrast cu viața veche trăită sub 
puterea păcatului și a egoismului nostru. 
Așadar, credinciosul trăiește o viață nouă, o nouă realitate spirituală. Iar 
această realitate spirituală se transpune într-o nouă etică. Etica creștină, deși 
este în acord cu spiritul Legii și o împlinește în esența sa, nu este ancorată în 
Lege, ci în identificarea cu Hristos, în jertfa de la cruce, în Evanghelie. 

APLICĂ

Cum se vede în viața ta faptul că ai murit față de păcat?
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Cum se vede noutatea vieții noi în trăirea ta?

Marți         
UN LUCRU BINE CUNOSCUT

Romani 6:5-7

OBSERVĂ

Notează care este adevărul despre care Pavel spune că este bine știut.
Care sunt efectele acestuia?

MEDITEAZĂ

Continuând ideea identificării noastre cu Hristos în moartea și învierea Sa, 
Pavel explică felul în care credinciosul a fost eliberat de puterea păcatului. 
Unirea cu Hristos în moartea și învierea Sa conduce spre o nouă realitate 
în care trăiește creștinul, și anume realitatea în care creștinul este eliberat 
de păcat. Omul cel vechi la care se face referire este identitatea noastră 
spirituală veche, în contrast cu omul nou care este identitatea duhovnicească 
nouă pe care am primit-o la nașterea din nou (Efeseni 4:22-24). Cu privire 
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la omul cel vechi, Pavel spune că știm că a fost răstignit împreună cu Hristos. 
La cruce, Domnul Iisus, plătind păcatele noastre, ne-a eliberat de tirania 
vechii identități, care era în sclavia păcatului. Identificarea cu Hristos cel 
răstignit a condus la moartea omului celui vechi și a avut ca efect eliberarea 
noastră de puterea păcatului. Cel ce a murit împreună cu Hristos nu mai 
datorează ascultare față de păcat. Așa cum moartea fizică făcea să înceteze 
relația sclav/stăpân, tot așa identificarea noastră cu moartea lui Hristos 
a făcut să înceteze sclavia noastră față de păcat. După cum autoritatea 
stăpânului nu mai poate acționa asupra voinței unui sclav mort, nici păcatul 
nu poate forța ascultarea credinciosului. Noua identitate a creștinului (omul 
cel nou) nu mai datorează nimic păcatului ca să-l asculte. Această realitate 
spirituală este fundamentală atât pentru înțelegerea libertății creștine, cât și 
pentru trăirea unei vieți de sfințenie. 

APLICĂ

Mulțumește lui Dumnezeu pentru eliberarea de puterea păcatului pe care ai 
primit-o prin crucea lui Hristos. 
Ce implicații practice crezi că are această eliberare pentru tine?
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Miercuri        
ASUMAREA PERSPECTIVEI DIVINE

Romani 6:8-11

OBSERVĂ

Ce afli despre identitatea credinciosului?

Dar despre lucrarea lui Hristos?

Care este porunca acestui pasaj?
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MEDITEAZĂ

Clădind pe cele de mai sus, Pavel reiterează principiul fundamental, și anume 
acela al identificării prin credință cu Hristos în moartea Sa, dar și în învierea 
Sa, lucru care presupune împărtășirea efectelor învierii lui Hristos. Expresia 
„dacă am murit” trebuie înțeleasă ca „pentru că am murit”, aceasta fiind o 
certitudine. Atât moartea, cât și învierea Mântuitorului sunt realizate odată 
pentru totdeauna. Spre deosebire de alte învieri, Hristos s-a dat pe Sine, o 
dată pentru totdeauna, iar acum trăiește etern pentru Dumnezeu în trupul 
glorificat dobândit la înviere.
Concluzia logică pe care o extrage Pavel din argumentul său este că, 
asemenea lui Hristos, și creștinul trebuie să trăiască pentru Dumnezeu, fiind 
mort față de păcat. Identitatea și poziția spirituală în care credinciosul a fost 
plasat în Hristos trebuie să determine trăirea în sfințenie pentru Dumnezeu. 
Acest lucru însă nu vine automat. Verbul la imperativ tradus în românește cu 
socotiți-vă (gr. loghizomai = a considera, a lua în calcul, a gândi, a ține socoteala) 
indică acțiunea pe care trebuie să o facă cu consecvență credinciosul. Acesta 
nu se face mort față de păcat și viu față de Dumnezeu, ci el este deja. Tot ce 
trebuie să facă este să se considere ca atare. Adică să gândească despre sine 
în acești termeni și să acționeze conform acestei perspective divine, biblice. 
Fără această „socotire”, realitatea sfințirii dobândite de jertfa lui Hristos 
poate rămâne ineficientă și astfel invizibilă în viața practică a credinciosului.
Evident, această acțiune înseamnă efort mental, uneori dificil de practicat. 
Dar oare nu avem în Scripturi atâtea promisiuni sfinte că Duhul Sfânt ne va 
aminti și ne va da putere să aplicăm adevărul lui Hristos? 
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APLICĂ

Scrie cu cuvintele tale cum înțelegi porunca să te socotești (consideri) mort 
față de păcat.

Scrie cum schimbă acest adevăr perspectiva ta față de trăirea în sfințenie? În 
ce fel te ajută acest adevăr?
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Joi          
LIBER SĂ TRĂIEȘTI PENTRU NEPRIHĂNIRE

Romani 6:12-14

OBSERVĂ

Subliniază poruncile din acest pasaj.
Încercuiește promisiunea pe care o găsești în text. 

MEDITEAZĂ

Textul de azi cuprinde o serie de concluzii și aplicații ce derivă din argumentația 
versetelor anterioare. 
Dată fiind noua realitate spirituală în care se găsește credinciosul, realitate 
creată de identificarea cu moartea și învierea lui Hristos, credinciosul nu 
mai are niciun motiv să-și dea trupul în stăpânirea păcatului. El trebuie 
să-l dea lui Dumnezeu ca instrument al neprihănirii. Elementul la care 
apelează Pavel în această poruncă este voința noastră. Este responsabilitatea 
fiecărui credincios să decidă ce va face cu trupul său. Voi alege să slujesc pe 
Dumnezeu, trăind în neprihănire sau voi alege nelegiuirea, urmând poftele 
firii pământești. Jertfa lui Hristos a creat toate premisele libertății mele față 
de păcat. Puterea acestuia a fost învinsă, iar promisiunea aceasta este clar 
afirmată în v. 14. Totuși, victoria devine realizată pe deplin, doar dacă credem 
și acționăm pe baza acestui adevăr. Doar dacă alegem să punem în slujba 
lui Dumnezeu mintea, trupul și toate capacitățile noastre. Dacă cineva ți-ar 
pune într-un cont bancar o sumă suficientă pentru a-ți rezolva toate nevoile 
tale financiare, va fi nevoie să crezi acest lucru și să-ți însușești banii pentru 
ca nevoile tale să fie rezolvate. Așadar, simpla prezență a banilor în cont nu 
e suficientă. Harul lui Dumnezeu, prin jertfa lui Hristos, a pus la dispoziția 
creștinului toate proviziile necesare pentru neprihănire, iar nouă ni se cere să 
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ni le însușim prin credință și să acționăm pe baza lor.
2 Petru
(3) Dumnezeiasca Lui putere ne-a dăruit tot ce privește viața și 
evlavia, prin cunoașterea Celui ce ne-a chemat prin slava și puterea 
Lui,

APLICĂ

Ce înfăptuiește trupul tău, neprihănire sau nelegiuire? Cine stăpânește 
peste el?

Mulțumește lui Dumnezeu pentru promisiunea eliberării de stăpânirea 
păcatului. Alege astăzi să slujești lui Dumnezeu cu trupul tău.
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Vineri         
TRĂIREA SUB HAR

Romani 6:15-23

OBSERVĂ

Ce principiu observi în v.16? Cum devine cineva rob păcatului sau lui 
Dumnezeu?

Care este efectul trăirii sub har? (v.19, 22)

Care sunt consecințele robiei păcatului, dar ale neprihănirii? (v. 21-23)
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MEDITEAZĂ

Versetul 14 studiat ieri se încheie cu legarea promisiunii libertății de realitatea 
faptului că nu mai suntem sub Lege, ci sub har. Textul de azi începe cu 
reiterarea acestei afirmații, amintind din nou întrebarea retorică a versetului 
1, de data aceasta în contextul libertății de sub Lege. Tehnica întrebării este 
aceeași și răspunsul dat de Pavel este identic: „nicidecum”. Eliberarea de 
puterea păcatului este efectul Harului (primit prin jertfa lui Hristos), și nu 
al Legii. Legea, chiar dacă e bună, în contact cu firea păcătoasă umană a 
avut ca efect înmulțirea fărădelegii (cap. 7:7-25). Astfel, Legea agrava și mai 
mult înrobirea față de păcat. Harul este acela care ne face liberi să nu mai 
fim supuși păcatului. Totuși, în ciuda libertății primite, putem trăi în sclavia 
păcatului dacă alegem să ascultăm de păcat (v.16). 
Începând cu v.17 Pavel ilustrează trăirea sub har. Aceasta nu înseamnă 
antinomianism (respingerea, călcarea Legii) sau libertinism. Creștinul 
eliberat de păcat este chemat să se facă sclavul neprihănirii sau sclavul lui 
Dumnezeu. El este eliberat tocmai pentru a-L asculta în totul pe Dumnezeu. 
Nu există o a treia variantă. Orice alternativă de la ascultarea de Dumnezeu 
conduce din nou spre sclavia păcatului, a cărui consecință este moartea. 
Creștinii din Roma au ascultat din inimă (nu din constrângere sau de fațadă) 
de Evanghelie și s-au făcut astfel de bună voie robi ai neprihănirii (v. 17-
18). Evident, această metaforă a sclaviei față de Dumnezeu nu cuprinde în 
întregime tipul relației pe care o avem cu Dumnezeu. De exemplu, în 8:15 
Pavel subliniază faptul că suntem fii ai lui Dumnezeu și nu am primit un duh 
de robie.
Supunerea față de Dumnezeu este posibilă doar datorită harului divin și are 
ca efect sfințirea noastră progresivă, practică, iar ca finalitate viața veșnică.

APLICĂ

Mulțumește lui Dumnezeu pentru darul Său fără plată primit în Hristos. 
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Observi efectul sfințitor al harului în viața ta? Roagă-te și lasă Duhul lui 
Dumnezeu să te sfințească și să schimbe ce trebuie schimbat în viața ta.

ÎNTREBĂRI PENTRU DISCUȚII ÎN GRUP

• Încercați să explicați felul în care harul conduce la sfințire. 
• Cum înțelegeți aplicarea practică a poruncii de a ne „socoti” 

morți față de păcat și vii pentru Dumnezeu?
• Împărtășiți modul în care principiile și promisiunile studiate în 

acest text funcționează în viața voastră. Exemplificați.
• Notează ceva semnificativ învățat săptămâna aceasta, aplicații 

specifice și ce ai vrea să împărtășești/întrebi la grup.
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1 Pavel, rob al lui Isus Hristos, chemat să 
fie apostol, pus deoparte ca să vestească 
Evanghelia lui Dumnezeu, 
2 pe care o făgăduise mai înainte prin 
prorocii Săi în Sfintele Scripturi. 
3 Ea privește pe Fiul Său, născut din 
sămânța lui David, în ce privește trupul, 
4 iar în ce privește duhul sfințeniei, dovedit 
cu putere că este Fiul lui Dumnezeu, prin 
învierea morților, adică pe Isus Hristos, 
Domnul nostru, 
5 prin care am primit harul și apostolia, ca să 
aducem, pentru Numele Lui, la ascultarea 
credinței pe toate neamurile, 
6 între care sunteți și voi, cei chemați să fiți 
ai lui Isus Hristos. 
7 Deci, vouă tuturor, care sunteți preaiubiți 
ai lui Dumnezeu în Roma, chemați să fiți 
sfinți: Har și pace de la Dumnezeu, Tatăl 
nostru, și de la Domnul Isus Hristos!
8 Mai întâi mulțumesc Dumnezeului meu, 
prin Isus Hristos, pentru voi toți, căci 
credința voastră este vestită în toată lumea. 
9 Dumnezeu, căruia Îi slujesc în duhul meu, 
în Evanghelia Fiului Său, îmi este martor că 
vă pomenesc neîncetat în rugăciunile mele 
10 și cer totdeauna ca, prin voia lui 
Dumnezeu, să am, în sfârșit, fericirea să vin 
la voi. 
11 Căci doresc să vă văd, ca să vă dau vreun 
dar duhovnicesc pentru întărirea voastră 
12 sau, mai degrabă, ca să ne îmbărbătăm 
laolaltă în mijlocul vostru, prin credința pe 
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1
1

care o avem împreună, și voi, și eu. 
13 Nu vreau să nu știți, fraților, că de multe 
ori am avut de gând să vin la voi, ca să culeg 
vreun rod printre voi, ca printre celelalte 
neamuri, dar am fost împiedicat până acum. 
14 Eu sunt dator și grecilor, și barbarilor, și 
celor învățați, și celor neînvățați. 
15 Astfel, în ce mă privește pe mine, am o vie 
dorință să vă vestesc Evanghelia vouă, celor 
din Roma.
16 Căci mie nu mi-e rușine de Evanghelia 
lui Hristos, fiindcă ea este puterea lui 
Dumnezeu pentru mântuirea fiecăruia care 
crede: întâi a iudeului, apoi a grecului; 
17 deoarece în ea este descoperită o 
neprihănire pe care o dă Dumnezeu prin 
credință și care duce la credință, după 
cum este scris: „Cel neprihănit va trăi prin 
credință.”
18 Mânia lui Dumnezeu se descoperă din cer 
împotriva oricărei necinstiri a lui Dumnezeu 
și împotriva oricărei nelegiuiri a oamenilor, 
care înădușă adevărul în nelegiuirea lor. 
19 Fiindcă ce se poate cunoaște despre 
Dumnezeu le este descoperit în ei, căci le-a 
fost arătat de Dumnezeu. 
20 În adevăr, însușirile nevăzute ale Lui, 
puterea Lui veșnică și dumnezeirea Lui se 
văd lămurit de la facerea lumii, când te uiți 
cu băgare de seamă la ele în lucrurile făcute 
de El. Așa că nu se pot dezvinovăți, 
21 fiindcă, măcar că au cunoscut pe 
Dumnezeu, nu L-au proslăvit ca Dumnezeu, 
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nici nu I-au mulțumit, ci s-au dedat la 
gândiri deșarte și inima lor fără pricepere 
s-a întunecat. 
22 S-au fălit că sunt înțelepți și au înnebunit 
23 și au schimbat slava Dumnezeului 
nemuritor într-o icoană care seamănă cu 
omul muritor, păsări, dobitoace cu patru 
picioare și târâtoare. 
24 De aceea, Dumnezeu i-a lăsat pradă 
necurăției, să urmeze poftele inimilor lor, 
așa că își necinstesc singuri trupurile, 
25 căci au schimbat în minciună adevărul lui 
Dumnezeu și au slujit și s-au închinat făpturii 
în locul Făcătorului, care este binecuvântat 
în veci! Amin. 
26 Din pricina aceasta, Dumnezeu i-a lăsat 
în voia unor patimi scârboase, căci femeile 
lor au schimbat întrebuințarea firească a lor 
într-una care este împotriva firii; 
27 tot astfel, și bărbații au părăsit 
întrebuințarea firească a femeii, s-au aprins 
în poftele lor unii pentru alții, au săvârșit 
parte bărbătească cu parte bărbătească 
lucruri scârboase și au primit în ei înșiși plata 
cuvenită pentru rătăcirea lor. 
28 Fiindcă n-au căutat să păstreze pe 
Dumnezeu în cunoștința lor, Dumnezeu i-a 
lăsat în voia minții lor blestemate, ca să facă 
lucruri neîngăduite. 
29 Astfel au ajuns plini de orice fel de 
nelegiuire, de curvie, de viclenie, de 
lăcomie, de răutate; plini de pizmă, de 
ucidere, de ceartă, de înșelăciune, de porniri 
răutăcioase; sunt șoptitori, 
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30 bârfitori, urâtori de Dumnezeu, 
obraznici, trufași, lăudăroși, născocitori de 
rele, neascultători de părinți, 
31 fără pricepere, călcători de cuvânt, fără 
dragoste firească, neînduplecați, fără milă. 
32 Și, măcar că știu hotărârea lui Dumnezeu, 
că cei ce fac asemenea lucruri sunt vrednici 
de moarte, totuși ei nu numai că le fac, dar 
și găsesc de buni pe cei ce le fac. 

2
1
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1 Așadar, omule, oricine ai fi tu care judeci 
pe altul, nu te poți dezvinovăți, căci prin 
faptul că judeci pe altul, te osândești singur, 
fiindcă tu, care judeci pe altul, faci aceleași 
lucruri. 
2 Știm, în adevăr, că judecata lui Dumnezeu 
împotriva celor ce săvârșesc astfel de lucruri 
este potrivită cu adevărul. 
3Și crezi tu, omule, care judeci pe cei ce 
săvârșesc astfel de lucruri și pe care le faci și 
tu, că vei scăpa de judecata lui Dumnezeu? 
4 Sau disprețuiești tu bogățiile bunătății, 
îngăduinței și îndelungii Lui răbdări? Nu vezi 
tu că bunătatea lui Dumnezeu te îndeamnă 
la pocăință? 
5 Dar, cu împietrirea inimii tale, care nu 
vrea să se pocăiască, îți aduni o comoară de 
mânie pentru ziua mâniei și a arătării dreptei 
judecăți a lui Dumnezeu, 
6 care va răsplăti fiecăruia după faptele lui. 
7 Și anume va da viața veșnică celor ce, 
prin stăruința în bine, caută slava, cinstea și 
nemurirea, 
8 și va da mânie și urgie celor ce, din duh de 
gâlceavă, se împotrivesc adevărului și ascultă 
de nelegiuire. 
9 Necaz și strâmtorare vor veni peste orice 
suflet omenesc care face răul: întâi peste 
iudeu, apoi peste grec. 
10 Slavă, cinste și pace vor veni însă peste 
oricine face binele: întâi peste iudeu, apoi 
peste grec. 
11 Căci înaintea lui Dumnezeu nu se are în 
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vedere fața omului. 
12 Toți cei ce au păcătuit fără lege vor pieri 
fără lege, și toți cei ce au păcătuit având 
lege vor fi judecați după lege. 
13 Pentru că nu cei ce aud Legea sunt 
neprihăniți înaintea lui Dumnezeu, ci cei 
ce împlinesc Legea aceasta vor fi socotiți 
neprihăniți. 
14 Când neamurile, măcar că n-au lege, fac 
din fire lucrurile Legii, prin aceasta ei, care 
n-au o lege, își sunt singuri lege, 
15 și ei dovedesc că lucrarea Legii este scrisă 
în inimile lor, fiindcă despre lucrarea aceasta 
mărturisește cugetul lor și gândurile lor, care 
sau se învinovățesc, sau se dezvinovățesc 
între ele. 
16 Și faptul acesta se va vedea în ziua când, 
după Evanghelia mea, Dumnezeu va judeca, 
prin Isus Hristos, lucrurile ascunse ale 
oamenilor.
17 Tu, care te numești iudeu, care te rezemi 
pe o Lege, care te lauzi cu Dumnezeul tău, 
18 care cunoști voia Lui, care știi să faci 
deosebire între lucruri, pentru că ești 
învățat de Lege; 
19 tu, care te măgulești că ești călăuza 
orbilor, lumina celor ce sunt în întuneric, 
20 povățuitorul celor fără minte, 
învățătorul celor neștiutori, pentru că în 
Lege ai dreptarul cunoștinței depline și al 
adevărului; 

2
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21 tu deci, care înveți pe alții, pe tine însuți 
nu te înveți? Tu, care propovăduiești: „Să nu 
furi”, furi? 
22 Tu, care zici: „Să nu preacurvești”, 
preacurvești? Tu, căruia ți-e scârbă de idoli, 
le jefuiești templele? 
23 Tu, care te fălești cu Legea, necinstești 
pe Dumnezeu prin călcarea acestei Legi? 
24 „Căci din pricina voastră este hulit 
Numele lui Dumnezeu între neamuri”, după 
cum este scris.
25 Tăierea împrejur, negreșit, este de folos, 
dacă împlinești Legea, dar, dacă tu calci 
Legea, tăierea ta împrejur ajunge netăiere 
împrejur. 
26 Dacă deci cel netăiat împrejur păzește 
poruncile Legii, netăierea lui împrejur nu i se 
va socoti ea ca o tăiere împrejur?
27 Cel netăiat împrejur din naștere, care 
împlinește Legea, nu te va osândi el pe tine, 
care o calci, măcar că ai slova Legii și tăierea 
împrejur? 
28 Iudeu nu este acela care se arată pe 
dinafară că este iudeu, și tăiere împrejur nu 
este aceea care este pe dinafară, în carne. 
29 Ci iudeu este acela care este iudeu 
înăuntru, și tăiere împrejur este aceea a 
inimii, în duh, nu în slovă; un astfel de iudeu 
își scoate lauda nu de la oameni, ci de la 
Dumnezeu.

2
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1 Care este deci întâietatea iudeului sau care 
este folosul tăierii împrejur? 
2 Oricum, sunt mari. Și mai întâi de toate, prin 
faptul că lor le-au fost încredințate cuvintele 
lui Dumnezeu. 
3 Și ce are a face dacă unii n-au crezut? 
Necredința lor va nimici ea credincioșia lui 
Dumnezeu? 
4 Nicidecum! Dimpotrivă, Dumnezeu să 
fie găsit adevărat și toți oamenii să fie găsiți 
mincinoși, după cum este scris: „Ca să fii găsit 
neprihănit în cuvintele Tale și să ieși biruitor 
când vei fi judecat.” 
5 Dar, dacă nelegiuirea noastră pune în 
lumină neprihănirea lui Dumnezeu, ce vom 
zice? Nu cumva Dumnezeu este nedrept 
când Își dezlănțuie mânia? (Vorbesc în felul 
oamenilor.) 
6 Nicidecum! Pentru că, altfel, cum va judeca 
Dumnezeu lumea? 
7 Și dacă, prin minciuna mea, adevărul lui 
Dumnezeu strălucește și mai mult spre slava 
Lui, de ce mai sunt eu însumi judecat ca 
păcătos? 
8 Și de ce să nu facem răul ca să vină bine din 
el, cum pretind unii, care ne vorbesc de rău, 
că spunem noi? Osânda acestor oameni este 
dreaptă.
9 Ce urmează atunci? Suntem noi mai buni 
decât ei? Nicidecum. Fiindcă am dovedit că 
toți, fie iudei, fie greci, sunt sub păcat, 
10 după cum este scris: „Nu este niciun om 
neprihănit, niciunul măcar. 11Nu este niciunul 
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care să aibă pricepere. Nu este niciunul care să 
caute cu tot dinadinsul pe Dumnezeu. 
12 Toți s-au abătut și au ajuns niște netrebnici. 
Nu este niciunul care să facă binele, niciunul 
măcar. 
13 Gâtlejul lor este un mormânt deschis; se 
slujesc de limbile lor ca să înșele; sub buze au 
venin de aspidă; 
14 gura le este plină de blestem și de amărăciune; 
15 au picioarele grabnice să verse sânge; 
16 prăpădul și pustiirea sunt pe drumul lor;
17 nu cunosc calea păcii; 
18 frica de Dumnezeu nu este înaintea ochilor 
lor.” 
19 Știm însă că tot ce spune Legea, spune celor 
ce sunt sub Lege, pentru ca orice gură să fie 
astupată și toată lumea să fie găsită vinovată 
înaintea lui Dumnezeu. 
20 Căci nimeni nu va fi socotit neprihănit 
înaintea Lui prin faptele Legii, deoarece prin 
Lege vine cunoștința deplină a păcatului.
21 Dar acum s-a arătat o neprihănire pe care o 
dă Dumnezeu, fără lege – despre ea mărturisesc 
Legea și Prorocii – 
22 și anume neprihănirea dată de Dumnezeu, 
care vine prin credința în Isus Hristos, pentru 
toți și peste toți cei ce cred în El. Nu este nicio 
deosebire. 
23 Căci toți au păcătuit și sunt lipsiți de slava 
lui Dumnezeu. 
24 Și sunt socotiți neprihăniți, fără plată, prin 
harul Său, prin răscumpărarea care este în 

3



TEXT BIBLIC

132

Hristos Isus. 
25 Pe El, Dumnezeu L-a rânduit mai dinainte 
să fie, prin credința în sângele Lui, o jertfă 
de ispășire, ca să-Și arate neprihănirea Lui, 
căci trecuse cu vederea păcatele dinainte, în 
vremea îndelungii răbdări a lui Dumnezeu, 
26 pentru ca, în vremea de acum, să-Și 
arate neprihănirea Lui în așa fel încât să fie 
neprihănit, și totuși să socotească neprihănit 
pe cel ce crede în Isus. 
27 Unde este dar pricina de laudă? S-a dus. 
Prin ce fel de lege? A faptelor? Nu, ci prin 
legea credinței. 
28 Pentru că noi credem că omul este 
socotit neprihănit prin credință, fără faptele 
Legii. 
29 Sau, poate, Dumnezeu este numai 
Dumnezeul iudeilor? Nu este și al 
neamurilor? Da, este și al neamurilor, 
30 deoarece Dumnezeu este unul singur și 
El va socoti neprihăniți prin credință pe cei 
tăiați împrejur și tot prin credință și pe cei 
netăiați împrejur.

3
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1 Ce vom zice dar că a căpătat, prin puterea 
lui, strămoșul nostru Avraam? 
2 Dacă Avraam a fost socotit neprihănit prin 
fapte, are cu ce să se laude, dar nu înaintea 
lui Dumnezeu. 
3 Căci ce zice Scriptura? „Avraam a crezut 
pe Dumnezeu, și aceasta i s-a socotit ca 
neprihănire.” 
4 Însă, celui ce lucrează, plata cuvenită lui i 
se socotește nu ca un har, ci ca ceva datorat; 
5 pe când celui ce nu lucrează, ci crede în 
Cel ce socotește pe păcătos neprihănit, 
credința pe care o are el îi este socotită ca 
neprihănire. 
6 Tot astfel și David numește fericit pe 
omul acela pe care Dumnezeu, fără fapte, îl 
socotește neprihănit. 
7 „Ferice”, zice el, „de aceia ale căror 
fărădelegi sunt iertate și ale căror păcate 
sunt acoperite! 
8 Ferice de omul căruia nu-i ține Domnul în 
seamă păcatul!” 
9 Fericirea aceasta este numai pentru cei 
tăiați împrejur sau și pentru cei netăiați 
împrejur? Căci zicem că lui Avraam credința 
„i-a fost socotită ca neprihănire”. 
10 Dar cum i-a fost socotită? După sau 
înainte de tăierea lui împrejur? Nu când era 
tăiat împrejur, ci când era netăiat împrejur. 
11 Apoi, a primit ca semn tăierea împrejur, 
ca o pecete a acelei neprihăniri pe care 
o căpătase prin credință când era netăiat 
împrejur. Și aceasta, pentru ca să fie tatăl 
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tuturor celor care cred, măcar că nu sunt 
tăiați împrejur; ca, adică, să li se socotească 
și lor neprihănirea aceasta 
12 și pentru ca să fie și tatăl celor tăiați 
împrejur, adică al acelora care nu numai că 
sunt tăiați împrejur, dar și calcă pe urmele 
credinței aceleia pe care o avea tatăl nostru 
Avraam când nu era tăiat împrejur.
13 În adevăr, făgăduința făcută lui Avraam 
sau seminței lui, că va moșteni lumea, n-a 
fost făcută pe temeiul Legii, ci pe temeiul 
acelei neprihăniri care se capătă prin 
credință. 
14 Căci, dacă moștenitori sunt cei ce se 
țin de Lege, credința este zadarnică și 
făgăduința este nimicită, 
15 pentru că Legea aduce mânie; și unde 
nu este o lege, acolo nu este nici călcare de 
lege. 
16 De aceea, moștenitori sunt cei ce se 
fac prin credință, pentru ca să fie prin har, 
și pentru ca făgăduința să fie chezășuită 
pentru toată sămânța lui Avraam: nu numai 
pentru sămânța aceea care este sub Lege, ci 
și pentru sămânța aceea care are credința 
lui Avraam, tatăl nostru al tuturor,
 17 după cum este scris: „Te-am rânduit 
să fii tatăl multor neamuri.” El, adică, este 
tatăl nostru înaintea lui Dumnezeu, în care 
a crezut, care înviază morții și care cheamă 
lucrurile care nu sunt ca și cum ar fi. 
18 Nădăjduind împotriva oricărei nădejdi, 
el a crezut și astfel a ajuns tatăl multor 
neamuri, după cum i se spusese: „Așa va fi 
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sămânța ta.” 
19 Și, fiindcă n-a fost slab în credință, el nu 
s-a uitat la trupul său, care era îmbătrânit – 
avea aproape o sută de ani – nici la faptul că 
Sara nu mai putea să aibă copii. 
20 El nu s-a îndoit de făgăduința lui 
Dumnezeu, prin necredință, ci, întărit prin 
credința lui, a dat slavă lui Dumnezeu, 
21 deplin încredințat că El ce făgăduiește 
poate să și împlinească. 
22 De aceea, credința aceasta „i-a fost 
socotită ca neprihănire”. 
23 Dar nu numai pentru el este scris că „i-a 
fost socotită ca neprihănire”, 
24 ci este scris și pentru noi, cărora, de 
asemenea, ne va fi socotită, nouă, celor ce 
credem în Cel ce a înviat din morți pe Isus 
Hristos, Domnul nostru, 
25 care a fost dat din pricina fărădelegilor 
noastre și a înviat din pricină că am fost 
socotiți neprihăniți.
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1 Deci, fiindcă suntem socotiți neprihăniți 
prin credință, avem pace cu Dumnezeu, 
prin Domnul nostru Isus Hristos. 
2 Lui Îi datorăm faptul că, prin credință, 
am intrat în această stare de har în care 
suntem și ne bucurăm în nădejdea slavei lui 
Dumnezeu. 
3 Ba mai mult, ne bucurăm chiar și în 
necazurile noastre, căci știm că necazul 
aduce răbdare, 
4 răbdarea aduce biruință în încercare, iar 
biruința aceasta aduce nădejdea. 
5 Însă nădejdea aceasta nu înșală, pentru că 
dragostea lui Dumnezeu a fost turnată în 
inimile noastre prin Duhul Sfânt, care ne-a 
fost dat. 
6 Căci, pe când eram noi încă fără putere, 
Hristos, la vremea cuvenită, a murit pentru 
cei nelegiuiți. 
7 Pentru un om neprihănit cu greu ar muri 
cineva, dar pentru binefăcătorul lui poate că 
s-ar găsi cineva să moară. 
8 Dar Dumnezeu Își arată dragostea față 
de noi prin faptul că, pe când eram noi încă 
păcătoși, Hristos a murit pentru noi. 
9 Deci, cu atât mai mult acum, când suntem 
socotiți neprihăniți prin sângele Lui, vom fi 
mântuiți prin El de mânia lui Dumnezeu. 
10 Căci, dacă atunci când eram vrăjmași, am 
fost împăcați cu Dumnezeu, prin moartea 
Fiului Său, cu mult mai mult acum, când 
suntem împăcați cu El, vom fi mântuiți prin 
viața Lui. 
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11 Și nu numai atât, dar ne și bucurăm 
în Dumnezeu, prin Domnul nostru Isus 
Hristos, prin care am căpătat împăcarea.
Păcatul și harul
12 De aceea, după cum printr-un singur om 
a intrat păcatul în lume și prin păcat a intrat 
moartea, și astfel moartea a trecut asupra 
tuturor oamenilor, din pricină că toți au 
păcătuit… 
13 (Căci înainte de Lege păcatul era în lume. 
Dar păcatul nu este ținut în seamă câtă 
vreme nu este o lege. 
14 Totuși moartea a domnit, de la Adam până 
la Moise, chiar peste cei ce nu păcătuiseră 
printr-o călcare de lege asemănătoare cu a 
lui Adam, care este o icoană preînchipuitoare 
a Celui ce avea să vină. 
15 Dar cu darul fără plată nu este ca și cu 
greșeala, căci, dacă prin greșeala unuia 
singur, cei mulți au fost loviți cu moartea, 
apoi cu mult mai mult harul lui Dumnezeu și 
darul pe care ni l-a făcut harul acesta într-
un singur om, adică în Isus Hristos, s-au dat 
din belșug celor mulți.
16 Și darul fără plată nu vine ca printr-acel 
unul care a păcătuit, căci judecata venită 
de la unul a adus osânda, dar darul fără 
plată venit în urma multor greșeli a adus o 
hotărâre de iertare. 
17 Dacă deci, prin greșeala unuia singur, 
moartea a domnit prin el singur, cu mult 
mai mult cei ce primesc, în toată plinătatea, 
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harul și darul neprihănirii vor domni în 
viață prin Acel Unul singur, care este Isus 
Hristos!) 
18 …Astfel dar, după cum printr-o singură 
greșeală a venit o osândă care a lovit pe toți 
oamenii, tot așa, printr-o singură hotărâre 
de iertare a venit pentru toți oamenii o 
hotărâre de neprihănire care dă viața. 
19 Căci, după cum, prin neascultarea unui 
singur om, cei mulți au fost făcuți păcătoși, 
tot așa, prin ascultarea unui singur om, cei 
mulți vor fi făcuți neprihăniți. 
20 Ba încă și Legea a venit pentru ca să se 
înmulțească greșeala, dar unde s-a înmulțit 
păcatul, acolo harul s-a înmulțit și mai mult, 
21 pentru ca, după cum păcatul a stăpânit 
dând moartea, tot așa și harul să stăpânească 
dând neprihănirea, ca să dea viața veșnică, 
prin Isus Hristos, Domnul nostru.
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1 Ce vom zice dar? Să păcătuim mereu ca să 
se înmulțească harul? 
2 Nicidecum! Noi, care am murit față de 
păcat, cum să mai trăim în păcat? 
3 Nu știți că toți câți am fost botezați în Isus 
Hristos am fost botezați în moartea Lui? 
4 Noi deci, prin botezul în moartea Lui, am 
fost îngropați împreună cu El, pentru ca, 
după cum Hristos a înviat din morți prin 
slava Tatălui, tot așa și noi să trăim o viață 
nouă. 
5 În adevăr, dacă ne-am făcut una cu El 
printr-o moarte asemănătoare cu a Lui, vom 
fi una cu El și printr-o înviere asemănătoare 
cu a Lui. 
6 Știm bine că omul nostru cel vechi a fost 
răstignit împreună cu El, pentru ca trupul 
păcatului să fie dezbrăcat de puterea lui, în 
așa fel ca să nu mai fim robi ai păcatului, 
7 căci cine a murit, de drept, este izbăvit de 
păcat. 
8 Acum, dacă am murit împreună cu 
Hristos, credem că vom și trăi împreună cu 
El, 
9 întrucât știm că Hristosul înviat din morți 
nu mai moare; moartea nu mai are nicio 
stăpânire asupra Lui. 
10 Fiindcă, prin moartea de care a murit, 
El a murit pentru păcat o dată pentru 
totdeauna, iar prin viața pe care o trăiește, 
trăiește pentru Dumnezeu. 
11 Tot așa și voi înșivă socotiți-vă morți față 
de păcat și vii pentru Dumnezeu, în Isus 
Hristos, Domnul nostru.
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12 Deci păcatul să nu mai domnească în 
trupul vostru muritor și să nu mai ascultați 
de poftele lui. 
13 Să nu mai dați în stăpânirea păcatului 
mădularele voastre, ca niște unelte ale 
nelegiuirii, ci dați-vă pe voi înșivă lui 
Dumnezeu, ca vii, din morți cum erați; și 
dați lui Dumnezeu mădularele voastre, ca 
pe niște unelte ale neprihănirii. 
14 Căci păcatul nu va mai stăpâni asupra 
voastră, pentru că nu sunteți sub Lege, ci 
sub har.
15 Ce urmează de aici? Să păcătuim pentru 
că nu mai suntem sub Lege, ci sub har? 
Nicidecum. 
16 Nu știți că, dacă vă dați robi cuiva ca 
să-l ascultați, sunteți robii aceluia de 
care ascultați, fie că este vorba de păcat, 
care duce la moarte, fie că este vorba de 
ascultare, care duce la neprihănire? 
17 Dar mulțumiri fie aduse lui Dumnezeu, 
pentru că, după ce ați fost robi ai păcatului, 
ați ascultat acum din inimă de dreptarul 
învățăturii pe care ați primit-o. 
18 Și prin chiar faptul că ați fost izbăviți de 
sub păcat, v-ați făcut robi ai neprihănirii. 
19 Vorbesc omenește, din pricina neputinței 
firii voastre pământești: după cum odinioară 
v-ați făcut mădularele voastre roabe ale 
necurăției și fărădelegii, așa că săvârșeați 
fărădelegea, tot așa acum trebuie să vă faceți 
mădularele voastre roabe ale neprihănirii, ca 
să ajungeți la sfințirea voastră! 
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20 Căci, atunci când erați robi ai păcatului, 
erați slobozi față de neprihănire. 
21 Și ce roade aduceați atunci? Roade de 
care acum vă este rușine, pentru că sfârșitul 
acestor lucruri este moartea. 
22 Dar acum, odată ce ați fost izbăviți de 
păcat și v-ați făcut robi ai lui Dumnezeu, 
aveți ca rod sfințirea, iar ca sfârșit: viața 
veșnică. 
23 Fiindcă plata păcatului este moartea, dar 
darul fără plată al lui Dumnezeu este viața 
veșnică în Isus Hristos, Domnul nostru.
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